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Saját engedélyét 
írta felül  
a rendőrség 
Mint már tájékoztattunk róla, Marosvá-
sárhely központjában módosították a 
módosított közlekedési rendet. Felte-
hetően azért, mert egyeseknek nem 
felel meg, hogy a George Enescu 
utcát lezárták, s így a kormányhiva-
talba érkezők nem tudnak kényelme-
sen parkolni az épület bejárata előtt.  

____________2. 
Szakdolgozatok  
az MI prése alatt 
Október elsején az összes hazai 
egyetemen elkezdődött az új tanév, a 
végzős hallgatóknak pedig hamarosan 
ki kell választaniuk azt az oktatót, aki-
vel a szakdolgozatukat fogják megírni.  

____________4. 
Nemzetközi 
kórustalálkozó  
A múlt hét végén tizenkettedik alka-
lommal emlékeztek Csíkfalva község-
ben néhai Nagy Ferenc helyi 
zenetanárra, karnagyra egykori bará-
tai, munkatársai, tanítványai, és olya-
nok is, akik talán itt hallottak róla 
először. Nem volt géniusz, „csak” egy 
nyárádmenti tanár, de a jövőbe látott, 
és az idő őt igazolta. 

____________5. 
Ne éhezzen senki!  
A Marosvásárhelyen és Kolozsváron 
működő Solidaris Egyesület elindította 
idei Ne éhezzen senki! elnevezésű 
kampányát. Tartós élelmiszer beszer-
zésével készülnek a szerény jövedel-
műek, a kisnyugdíjasok és a nagy- 
családosok támogatására. 

____________8.

Elhárult az akadály  

Elkészülhet  
a ratosnyai vízgyűjtő 

               Fotó: Vajda György (archív) 

A sorsfordító napja 
Kaáli Nagy Botond    

A hagyomány szerint 1517. október 31-én függesztette ki Luther Már-
ton bibliamagyarázó professzor és Ágoston-rendi szerzetes a wittenbergi 
vártemplom kapujára azt a 95 pontból álló tézist, amely megváltoztatta 
az egész világot. Talán még ő maga sem gondolta, hogy tette, amelyre a 
bűnbocsátó cédulák kibocsátása miatt érzett felháborodása és dühe sar-
kallta, egy új világrend kialakulásához vezet – és erőszakhullámok viha-
rain keresztül, rengeteg élet kioltásával, vallásháborúkkal, tragédiák 
sorozatával jár. Olyan szinten változtatja meg a geopolitikai helyzetet, 
hogy e változás számos vetülete mindmáig érvényben marad. Luther mély-
ségesen felháborodott a búcsúcédulák árusításán (amelyek lényege az 
volt, hogy pénzért bűnbocsánatot vehet magának az ember), a búcsúval 
való visszaélések sorozatán, és mindezeket a téziseiben nyilvánossá is 
tette. Természetesen a megérdemelt jutalma sem maradt el: kiátkozás és 
kiközösítés. Köztudott, hogy ameddig III. Frigyes választófejedelem wart-
burgi várában rejtőzködött, lefordította német nyelvre az Újszövetséget, 
és ezzel újabb lavinát indított el, hiszen a korabeli katolikus egyház – el-
sősorban politikai megfontolásból – finoman szólva sem nézte jó szemmel 
a Szentírás ilyetén fordítását, bármelyik nyelvről is legyen szó. Jobb a 
pórnépet tudatlanságban tartani. Luther tanításai, elvei hamar népszerűvé 
váltak, annak ellenére, hogy megfogalmazójuktól a kezdetekben távol állt 
bárminemű egyházszakadás gondolata – a belőlük eredő teológiai viták 

(Folytatás a 3. oldalon)
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Október 28-án kibocsátották a környezetvédelmi engedélyt, 
amelynek alapján befejezhetik a vízgyűjtőt, a tavat ellátó víz-
elvezető alagutakat, és üzembe helyezhetik a villamos ener-
giát termelő erőművet. Ezzel azonban még nem indulhat meg 
a termelés, ugyanis ki kell irtani mintegy 40 hektár erdős te-
rületet, és az engedélybe foglaltak betartását követően – töb-

bek között egy újabb környezetvédelmi engedély megszer-
zése után – kezdheti el az áramfejlesztést a Hidroelectrica Rt.  

Vajda György 

(Folytatás a 4. oldalon)



ELŐFIZETÉS A SZERKESZTŐSÉGBEN IS! 
Elfogadunk előfizetést lapunkra a következő  

hónapra a Népújság szerkesztőségében:  
Marosvásárhely, Dózsa György utca 9. szám,  

2. emelet, 72-es iroda, naponta 9–14 óra között,  
szombat – vasárnap zárva.  Tel. 0728-082-259.

A reformáció ünnepe – közös 
istentisztelet a Vártemplomban 

Október 31-én, a reformáció ünnepén istentiszteleteket tarta-
nak a protestáns templomokban. Marosvásárhelyen délelőtt 
lesznek az istentiszteleti alkalmak, 18 órától pedig közös ün-
neplésre a Vártemplomba hívják a híveket, ahol a Cserealji 
Református Egyházközség lesz a rendezvény házigazdája. 
Igét hirdet dr. Székely József, a kolozsvári Alsóvárosi Refor-
mátus Egyházközség lelkipásztora. Az ünnepi műsor kereté-
ben a cserealji gyermekkar, az ifjúság és a vegyes kar énekel.   

Húsz éve indult újra a katolikus 
oktatás Marosvásárhelyen 

Az ünnepi megemlékezés a Keresztelő Szent János-plébáni-
atemplomban hálaadó szentmisével november 5-én, kedden 
10 órakor kezdődik. A szentmisét az érsek mutatja be, azokkal 
a papokkal, akik a 20 év alatt esperesként, iskolalelkészként, 
a státus igazgatótanácsi tagjaként részt vettek a teológiai osz-
tályok, majd az önálló, többször létrejövő és felszámolt, s ami-
kor szükséges volt, a Bolyai által visszafogadott katolikus iskola 
életében. A szentmisét követően emléktáblát lepleznek le a Bo-
lyai Farkas Elméleti Líceumban. Az eseményre egy kiadvány 
is készült, a fényképes tárlat megnyitására 14 órakor kerül sor 
a Deus Providebit Tanulmányi Ház előterében, majd kerekasz-
tal-megbeszélés lesz a tanulmányi ház nagytermében. 

Rendkívüli fesztiválzáró hangverseny 
Október 31-én, csütörtökön 19 órakor rendkívüli szimfoni-
kus hangversennyel zárul a nemzetközi zenei fesztivál a 
marosvásárhelyi Kultúrpalota nagytermében. A Marosvá-
sárhelyi Állami Filharmónia szimfonikus zenekarát Pablo 
Boggiano karmester vezényli. Műsoron: Enescu-, Piazzolla- 
és Bartók-művek. 

Autentik Market termelői és 
kézművesvásár  

November 2-án, szombaton 9-16 óra között a Mihai Emi-
nescu Kulturális Központban a helyi termelők és kézműve-
sek vásárára kerül sor a My Family Center csoport 
szervezésében, meghívásos alapon. A jelenlévőket a vidék 
legjobb termelőinek és kézműveseinek tekintik. 

Bohóc kerestetik  
November 4-én, hétfőn este 7 órától újra látható Matei Viş-
niec Bohóc kerestetik című színdarabja a Marosvásárhelyi 
Művészeti Egyetem Stúdió Színházában. A darab tulajdon-
képpen három marosvásárhelyi színész jutalomjátéka. Sze-
replők: Niccolo – Szélyes Ferenc, Filippo – Györffy András, 
Peppino – Kárp György. Az előadás rendezője Béres 
László, a szöveget Réz Pál fordította, dramaturg Elek Tibor, 
díszlet, jelmez: Szélyes Andrea. Az előadásra a 0740-566-
454-es telefonszámon (Angi Enikőnél) lehet jegyet foglalni. 
A jegyek előadás előtt a Stúdió Színház jegypénztáránál ve-
hetők át. 

Hírszerkesztő: Mezey Sarolta 

Megyei hírek 
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Fotószalon nyílik  
a Kultúrpalotában  

A Képzmőművészek Szövetségének Maros megyei 
szervezete a Kultúrpalota Art Nouveau termében októ-
ber 30-án 18 órakor megnyitja első fotószalonját. A fo-
tószalon, amelyen tíz művész állít ki, november 15-ig 
látogatható.  

Jótékonysági néptáncgála  
November 6-án, szerdán 19 órától a marosvásárhelyi 
amatőr néptáncmozgalom szervezésében jótékony-
sági néptáncgála lesz a Maros Művészegyüttes elő-

adótermében, melynek bevételét Kupás Sándornak 
és családjának ajánlják fel. A jótékonysági előadáson 
fellépnek a Boróka, Borsika, Csillagfény, Napsugár és 
Zsurló néptáncegyüttesek, zenél a Muzsikosz zene-
kar. Partner a Maros Művészegyüttes. 

Mesék a világ másik végéről 
A  marosvásárhelyi Kálvin Házban – Eminescu utca 32. 
szám – október 30-án, ma 17 órakor az EDU. tea Kor-
talan találkozások keretében Demeter Irén Mesék a 
világ másik végéről címmel Buenos Aires-i élményeiről, 
a tangó világáról tart előadást. A marosvásárhelyi világ-
utazó arról mesél, hogyan éltek és élnek az argentin fő-
városban a magyarok, mitől otthonos a világ e távoli 
városban.   

RENDEZVÉNYEK

Visszaállt a forgalmi rend Marosvásárhely központjában 
Saját engedélyét írta felül a rendőrség 

Mint már tájékoztattunk róla, Marosvásárhely központjában mó-
dosították a módosított közlekedési rendet. Feltehetően azért, 
mert egyeseknek nem felel meg, hogy a George Enescu utcát le-
zárták, s így a kormányhivatalba érkezők nem tudnak kényelme-
sen parkolni az épület bejárata előtt.  

A Kultúrpalota előtti utca lezárá-
sára azért került sor, mert az egykori 
Park Hotel területén a mélygarázs épí-
tésének idejére a Maros Megyei 
Rendőr-felügyelőség Közúti Szolgá-
lata a kiállításától számított egy évre 
érvényes engedélyt adott ki. Az enge-
dély lehetővé tette nemcsak az Enescu 
utca lezárását, hanem a Városháza és 
az Ifjúsági utcák forgalmi irányának 
megváltoztatását is. A Városháza ut-
cába a főtér felől a Cuza Vodă utca 
felé lehetett behajtani, míg az Ifjúsági 
utcába ellentétes irányban.  Az enge-
délyt az összes szükséges dokumentá-
ció alapján adták ki, beleértve a 
forgalmi tanulmányokat is. A gépko-
csivezetők megszokták az új forgalmi 

rendet, tudtunkkal sem baleset, sem 
fennakadás nem volt emiatt.  

A Rendőr-felügyelőség Közúti 
Szolgálata, saját engedélyének ellent-
mondva, szeptember 23-án felülírta az 
általa egy évre kiadott engedélyt, és 
kérte a korábbi forgalmi rend vissza-
állítását, a forgalmi jelzések ennek 
megfelelő elhelyezését.  

A városháza nem támogatja a 
Maros Megyei Rendőr-felügyelőség 
Közúti Szolgálata intézkedését, hi-
szen az Enescu utcán az egyirányú-
ság visszaállítása, a Városháza és az 
Ifjúsági utca forgalmi sávjának újabb 
megváltoztatása zavart és közleke-
dési nehézségeket fog okozni. A dön-
tés gáncsolja az Enescu utca 

sétálóutcává alakítását, ami egy ré-
gebbi célkitűzése volt a városvezetés-
nek, ugyanakkor a lakosság opciója 
is, hiszen ez lenne az egyetlen olyan 
gyalogosutca, ahol kiiktatják a gép-
kocsiforgalmat.  

Borsos Csaba, a Marosvásárhelyi 
Polgármesteri Hivatal sajtófelelőse el-
mondta, az Enescu utca lezárására a 
mélygarázs építésének előkészítése 
miatt volt szükség. A munkálat azért 
áll, mert a környezetvédelmi enge-
délyre várnak – indokolatlanul hosszú 
ideje – az ott lévő fák kivágása okán. 
Mindaddig, amíg az engedélyt ki nem 
bocsátja a környezetvédelmi ügynök-
ség, a forgalmat vissza akarják állí-
tani. Amikor a mélygarázs építése 
beindul, újra lezárják az Enescu utcát.  

– Teljes a fejetlenség, a polgármes-
tert beidézték a rendőrségre, egyórás 
tárgyalás után sem változtattak az ál-
láspontjukon, ragaszkodtak az Enescu 
utca megnyitásához. (mezey)   

Fotó: Nagy Tibor

naptár
O K T Ó B E R

30 
SZERDA

7:02 
17:10

4:47 
16:12

 A nappal hossza: 
10 óra 8 perc

Ma ALFONZ, ZENÓBIA,  
holnap FARKAS, RODRIGÓ napja 

Az év 304. napja,  
hátravan 62 nap

Isten éltesse!

Változóan felhős 
  Hőmérséklet: 

max.:  . . . .15 °C 
min.:  . . . .  7 °C

I D Ő J Á R Á S

FARKAS: régi magyar férfinév. 
Azon ritka eredeti magyar nevek 
közé tartozik, amiket nem szorítot-
tak ki a keresztény nevek. 
RODRIGÓ: germán eredetű férfi-
név (Roderik), jelentése: dicső-
ség, hírnév + hatalmas, uralkodó.

V A L U T A Á R F O L Y A M  
BNR: 2024. október 29.

1 € 4,9747 lej
1 $ 4,6036 lej

100 Ft 1,2289 lej
1 g arany 407,0257 lej



Felmérés a jelöltviták 
fontosságáról 

A romániaiak 83,5 százaléka fontosnak tartja a je-
löltviták megszervezését az elnökválasztás előtt – 
derült ki az INSCOP Research felmérésének ked-
den közölt eredményeiből. Az adatok szerint a vá-
laszadók 56,1 százaléka nagyon fontosnak, 27,4 
elég fontosnak tartja a jelöltvitákat a kampányban. 
Csupán 14,6 százalékuk vélekedik úgy, hogy ezek-
nek nincs jelentősége. Nem tudott véleményt nyil-
vánítani vagy nem válaszolt erre a kérdésre a 
válaszadók 1,9 százaléka. Az INSCOP Research 
igazgatója, Remus Ştefureac azzal magyarázta a 
felmérés eredményeit, hogy az utóbbi években tar-
tott választások előtt ritkán szerveztek jelöltvitákat, 
ezért az elnökjelöltek szavazói „még nagyobb lel-
kesedéssel” várják a véleményütköztetéseket. A te-
lefonos felmérés a Libertatea napilap megbízásából 
1106 fős mintán készült október 11-18. között, 2,95 
százalékos hibahatárral. (Agerpres) 

Alaposan tájékozódjanak  
a vevők a „fekete pénteken”  

Az Országos Fogyasztóvédelmi Hatóság elnöke, 
Sebastian Hotca szombaton arra hívta fel a vásárlók 
figyelmét, hogy csak alaposan tájékozódás után köl-
tekezzenek a nagy árleszállítások időszakában, 
mint amilyen a fekete péntek (Black Friday). Bejegy-
zésében a szakember azt ajánlotta fogyasztóknak, 
hogy vásárlás előtt keressenek fel ár-összehason-
lító oldalakat, amelyek segítenek megállapítani, 
hogy mennyire valósak az online kereskedők által 
hirdetett árleszállítások. Sebastian Hotca emlékez-
tett arra, hogy a fogyasztóvédelmi hatóság útmuta-
tót készített azok számára, akik a fekete pénteki 
árleszállítások alkalmával szeretnének termékeket 
vásárolni, ami elérhető az intézmény honlapján. 
(Agerpres)  

Izrael hadrendbe állíthatóvá 
fejleszti a Fénypajzsot 

Izrael kétmilliárd sékelért hadrendbe állíthatóvá fej-
leszti Fénypajzs nevű légvédelmi lézerfegyverét – 
jelentette be hétfőn a fegyvergyárakkal szerződést 
kötő védelmi minisztérium. A minisztérium az Elbit 
Systems és a Rafael Advanced Defence Systems 
védelmi technológiai vállalatokkal kötött erről szer-
ződést. A lézeres légvédelem sokkal olcsóbb, mint 
az elfogórakétákkal működő Vaskupola rendszer, 
amelynek rakétái darabonként több tízezer dol-
lárba kerülnek. A fénypajzsot már tesztelték koráb-
ban többször is, és képes volt elfogni rakétákat és 
más rövid hatótávolságú légieszközöket, drónokat. 
(MTI)

Ország – világ 
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vezettek el a későbbi, felekezeti megosztottsághoz, hi-
szen központi témájuk egyike, hogy biblikus nézőpont-
ból mire terjedhet és mire nem terjedhet ki az egyház 
vezetőinek (közöttük a pápának is) a hatásköre. A 95 
tétel röpiratokban terjedt el, és tett szert nagy népsze-
rűségre, először Németországban, majd az európai 
kontinensen, ez pedig elsősorban annak volt köszön-
hető, hogy az egyház megreformálása iránt akkor már 
nagyon is létező igényt teológiai alapozású tételrend-
szerrel emelte valósággá, továbbá a Szentírás alapján 
minden ember Isten előtt való egyenlőségét hirdette – 
amely a korabeli, elsősorban a pápai hatalmat pre-
zentáló egyházi tanítási gyakorlat művelői számára 
nem lehetett túl rokonszenves gondolat. Írása talán a 
62. tételben éri el a tetőpontot: „Az egyház kincse va-
lójában Isten dicsőségének és kegyelmének szent 
evangéliuma” – fogalmazott a bibliamagyarázó pro-
fesszor és Ágoston-rendi szerzetes, aki itt mondta ki 
azt az addig ki nem mondott tézist, miszerint ellentét 
feszül a pápaság hatalma és a Szentírás tartalmához 
kapcsolódó hűség között, hiszen a bűnbocsánat nem 
emberi közbenjárással valósul meg. Luther tételeinek 
jelentősége mára közismert, korabeli jelentőségük 
azonban elképesztő, ha az akkori geopolitikai viszo-
nyokat képzeljük magunk köré. Ezen viszonyok köze-
pette vette a kezébe Luther a Bibliát, majd bontotta 
vissza és nyeste le annak alapján egyházának ha-
talmi-anyagi-hübriszi túlnövéseit. Holnap mindennek 
emléknapja lesz. Áldozhatunk rá egy kósza, tisztelettel 
teli gondolatot – felekezethez való tartozástól függet-
lenül.  

A sorsfordító napja 
(Folytatás az 1. oldalról)

Románia törvénytervezetet dolgozott ki  
a légterét megsértő drónok és repülők elleni 

védekezésre 
A védelmi minisztérium (MAPN) törvénytervezetet dolgozott ki, 
amelynek elfogadása lehetővé tenné, hogy az ország hatékonyabban 
védekezzen a légterét megsértő drónok ellen, és adott esetben lelője 
azokat – közölte hétfőn a Digi24.ro hírportál. 

A MAPN honlapján közvitára bocsá-
tott, a portál által idézett jogszabály 
olyan esetekre vonatkozóan szabá-
lyozza a román, illetve az ország terü-
letén szolgálatot teljesítő 
NATO-szövetséges erők teendőit, ame-
lyekben a román légtérbe engedély nél-
kül repülnek be – pilóta által vezetett 
vagy távirányított – légi járművek, vagy 
tiltott térségbe repülnek be, vagy csak 
lekapcsolják azonosító berendezésüket, 
a MAPN engedélye nélkül fényképez-
nek, közvetlen veszélyt jelentenek a ka-
tonai létesítményekre vagy a 
közlekedési infrastruktúrára. 

Amennyiben a törvény hatályba lép, 
a román légteret megsértő robotrepülők 
(drónok) berepülése esetén a Legfelsőbb 
Védelmi Tanács (CSAT) által korábban 
felhatalmazott katonai parancsnok elren-
delheti a légi jármű irányításának átvé-
telét, vagy ha ez nem lehetséges, akkor 
annak megállítását vagy megsemmisíté-
sét. 

A tervezet a pilóta által irányított légi 
járművekre is kiterjed: legvégső esetben 
ezekre is tüzet nyithat a hadsereg, ha 
azok romániai célpontokat támadnak, 
vagy román légtérből támadnak az or-
szág határain kívüli célpontokat, illetve 

ha támadásra készülnek, vagy ha nem 
engedelmeskednek, agresszív magatar-
tást tanúsítanak. Az elfogók ilyen esetek-
ben előbb figyelmeztető, majd 
megsemmisítő tüzet nyithatnak a román 
légteret megsértő repülőre. 

A MAPN mindeddig a fennálló jog-
hézaggal magyarázta azt, hogy miért 
nem avatkozik be a román hadsereg, 
amikor orosz drónok repülnek be a 
román légtérbe – emlékeztetett a 
Digi24.ro. 

Korábban az ukrán katonai vezetés is 
azt kérte Romániától, hogy semmisítse 
meg a légterét megsértő vagy ahhoz kö-
zeledő orosz drónokat, ugyanis a dunai 
ukrán folyami kikötők elleni légitámadá-
soknál szerintük az orosz drónokat szán-
dékosan vezetik úgy, hogy azokat az 
ukrán légvédelem csak a román légteret 
megsértve lőhesse le. 

A román hadsereg mozgásterét korlá-
tozó joghézagról Virgil Bălăceanu tarta-
lékos tábornok – aki korábban Románia 
képviselője volt a NATO brüsszeli pa-
rancsnokságán – az Adevărul című por-
tálnak elmagyarázta, hogy az alapvető 
gond az irányítás nélkül sodródó, sérült 
drónok vagy éppenséggel a román légte-
ret „balesetszerűen” megsértő, nem Ro-

mánia ellen kilőtt lövedékek semlegesí-
tésével van. 

A hatályos törvények szerint a hadse-
reg csak katonai objektumok védelmé-
ben vagy lőtereken – gyakorlatozás 
céljából – nyithat tüzet. Ugyan a légtér-
védelmi járőrözést végző harci repülők 
adott körülmények között lelőhetik az el-
fogott, parancsaiknak nem engedelmes-
kedő, légtérsértő repülőket, de a 
többlépcsős eljárásra egyszerűen nincs 
idő, amikor egy „eltévedt” drón behatol 
a román légtérbe – magyarázta a tartalé-
kos tábornok. 

„Az utóbbi időszak fejleményei bebi-
zonyították, hogy gyakran pillanatok 
alatt, előre nem láthatóan változik az or-
szághatár térségének biztonsága. A kato-
nai repülők és egyéb légi eszközök 
tevékenysége miatt bekövetkező inci-
densek és balesetek olyan azonnali fe-
nyegetéseket eredményezhetnek, 
amelyek perceken belül meghozott vá-
laszlépéseket tesznek szükségessé” – ol-
vasható a MAPN törvénytervezetének 
indoklásában. 

Az ukrajnai háború kezdete óta több 
esetben zuhantak le – akár több tíz kilo-
méternyire a határtól – román területen 
az ukrán légvédelem által lelőtt orosz 
drónok, az utóbbi napokban pedig több 
esetben a Fekete-tenger felől érkező, a 
szárazföld fölé mélyen berepülő, azono-
sítatlan légi célpontok miatt riasztották a 
román vadászgépeket. (MTI) 

A parlament lehetővé tette,  
hogy helyi népszavazást is rendezzenek  

a szavazókörökben 
Elfogadta a képviselőház kedden azt a törvénymódosítást, amely le-
hetővé teszi, hogy az elnökválasztásra, parlamenti választásokra, hely-
hatósági választásokra vagy európai parlamenti választásokra 
felállított szavazókörökben a választásokkal egy időben országos vagy 
helyi népszavazást is rendezzenek. 

A módosítást a bukaresti főpolgár-
mester által kezdeményezett helyi nép-
szavazás megszervezése érdekében 
fogadta el sürgősségi eljárással a parla-
ment. 

A négy éve jobboldali pártok közös 
jelöltjeként megválasztott, idén függet-
lenként újraválasztott, második mandá-
tumát kedden megkezdő Nicuşor Dan 
főpolgármester saját hatáskörének, il-
letve a főpolgármesteri hivatal költség-
vetésének növeléséhez akar választói 
felhatalmazást szerezni. 

Törekvését a kormányon lévő, de a 
fővárosi közgyűlésben ellenzéki padso-
rokban ülő Szociáldemokrata Párt 
(PSD) sem gáncsolta el, mindössze ki-
egészítette a népszavazás témáit egy 
harmadik kérdéssel, amellyel egy ké-
nyes feladatot – az iskolai drogfogyasz-
tás megfékezését – is a főpolgármester 
hatáskörébe ruházna át. 

A bukaresti népszavazást november 
24-én, az elnökválasztás első forduló-
jával egy időben fogják megszervezni. 
Az erről szóló határozatot múlt héten 

fogadta el a fővárosi közgyűlés. A kép-
viselőház által kedden megszavazott 
törvénymódosítás szerint a helyi nép-
szavazást ugyanazokban a szavazókö-
rökben ugyanazok a bizottságok 
bonyolítják le, amelyeket az elnökvá-
lasztás miatt alakítanak ki. 

A választók egyetlen szavazópecsé-
tet kapnak, de ott, ahol helyi népszava-
zás is zajlik, a kétféle voksolásról 
külön vezetik a részvételi adatokat, 
annak függvényében, hogy a választó 
igényelte-e és elvette-e az illető vokso-
lás szavazólapját. 

A törvénymódosítást 221 támogató 
és 18 ellenszavazattal, 19 tartózkodás 
mellett fogadta el a képviselőház, ha-
tályba lépéséhez már csak az államfő 
aláírása szükséges. (MTI) 

Magyarországnak nemzeti érdeke  
Románia mielőbbi schengeni csatlakozása 

„Magyarországnak nemzeti érdeke Románia mielőbbi schengeni csat-
lakozása, s a kormány reménykedik abban, hogy ez még hazánk soros 
európai uniós elnöksége alatt megtörténhet” – közölte Szijjártó Péter 
magyar külgazdasági és külügyminiszter hétfőn Budapesten. 

A minisztérium közleménye szerint a 
tárcavezető az Országgyűlés nemzeti ösz-
szetartozás bizottságának meghallgatásán 
érintette az abból fakadó nehézségeket, 
hogy Románia még nem tagja a schen-
geni övezetnek, és úgy vélekedett, hogy a 
belépéshez Bukarest mára megtett min-
den szükséges szakmai előkészítő lépést. 

„Ezt mutatják a szakértői brüsszeli 
vélemények, és ezt támasztja alá az is, 
hogy egy kivételével minden európai 
uniós tagország a támogatásáról biztosí-
totta Romániát” – hangsúlyozta. 

Kettős mércét emlegetett azzal kap-
csolatban, hogy Ausztria nem szavazta 
meg Románia csatlakozását. „Általában, 
ha mi nem adjuk valamihez a támogatá-

sunkat, az rögtön az alapító atyák alap-
gondolatainak kerékbetörése és az euró-
pai egység felháborító megbontása. De 
ha egy nyugat-európai ország csinálja 
ezt, akkor az az európai szerződésekből 
fakadó jogosultság legitim alkalmazása” 
– fogalmazott. 

Szijjártó Péter arról számolt be, hogy 
a kormány folyamatosan konzultál az 
ügyben az osztrák féllel, de ez jelenleg 
kihívásokkal jár, ugyanis Ausztriában 
belpolitikailag ingatag helyzet állt elő 
azzal, hogy nem az eddig kormányzó 
erők nyerték a közelmúltbeli választást. 

„A nyertes viszont, egyelőre úgy 
tűnik, hogy a demokrácia még nagyobb 
dicsőségére, nem kapja meg a lehetősé-

get, hogy megpróbálkozzon a kormány 
megalakításával” – mondta. 

„Egy dolog biztos. Akárkivel is kell 
tárgyalnunk Ausztriában, világossá tesz-
szük a magyar nemzeti érdeket ebben a 
tekintetben” – tette hozzá. 

A miniszter ezt követően rámutatott, 
hogy Magyarország ebben a kérdésben 
bőven az európai többség része. „Sőt, 
ennek a többségnek az egyik hangadója 
vagyunk, és így próbálunk segíteni Ro-
mániának, valamint természetesen Bul-
gáriának is abban, hogy minél előbb a 
schengeni övezet részévé váljanak” – tu-
datta. 

„Reménykedjünk abban, hogy Romá-
nia schengeni csatlakozása még az el-
nökségünk alatt létrejöhet (…) Ez teljes 
mértékben egy irányba mutatna a ma-
gyar nemzeti érdekekkel és a határ túlol-
dalán élő magyar nemzeti közösség 
érdekeivel is” – jelentette ki. (MTI) 
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J áték az idővel. Megy ez nekünk? Akár 
igen, akár nem, benne vagyunk a nagy 
tilitoliban. Pár nap ugyan már eltelt 

az óraátállítás óta, de még mindig nem 
tudom, mit kezdjek a vasárnap nyert pluszó-
rával. Az alvásrendemben zavar keletkezett, 
gondolom, a másokéban is, a szervezetem 
bolygó hollandiként próbálja megemészteni 
a nagy átverést, de előbb-utóbb biztos min-
den helyreáll. Az előző években is így volt, 
miért lenne most másképpen? Persze tavaly, 
sőt talán már korábban is arról vitáztak az 
illetékesek, hogy az intézkedés nem váltotta 
be a hozzá fűzött reményeket, jelentéktele-
nek az előnyök, amelyeket az ilyen időszá-
mítási manőverek révén világszerte el lehet 
érni, vissza kell tehát térni a normál időszá-
mításhoz. Az eljárást amúgy sem alkalmaz-
ták, nem érvényesítik a földgolyó minden 
részén, jobb, ha visszavezetjük a standard, 
illetve normál időt. Ami állítólag a mostani, 
az őszi időszámítás. Mit tudom én ma már! 
Arra sem emlékszem, mikor kezdtük. És ha 
tényleg van is szándék a visszatérésre, az 
ilyen döntések, s pláne a kivitelezésük világ-

szintű életbe léptetésének esélye elenyésző. 
Már a gépek meg kütyük is rég erre vannak 
beállítva. Mert mondanom sem kell, nem 
keltem fel vasárnap hajnalban, hogy vissza-
állítsam az órámat. Viszont amikor feléb-
redtem, ránéztem a telefonomra meg a 
hagyományos óránkra is, s egyből megálla-
píthattam, megnyugodhatok, bekövetkezett, 
amit vártunk. És ismét bebizonyosodott, a 
telefonom okosabb, mint én, amíg alszom, 
vigyáz reám. Nem úgy van, hogy csak úgy a 
nyakamba zuhan egy óra! Akár ilyen, akár 
olyan. A gép megbízható. Vagy nem. Ezen is 
vitázhatunk. Az okostelefon után a számító-
gépemet is bekapcsoltam, azon írom a szer-
dai jegyzeteimet is. A komputer is az őszi 
időszámítást mutatta. Nem is vártam mást 
tőle. Viszont neki is elvárásai vannak velem 
szemben. Ha valami olyat írok, ami helyte-
len, azonnal aláhúzza pirossal. A mostani 
jegyzet első sorában aláhúzta a tilitoli szót. 
Illetve annak ragos változatát. El is kezdtem 

keresni a helyesírási szótárakban meg má-
sutt is, melyik a helyes alak. Egybe vagy 
külön írják, netán kötőjellel? Sehol nem 
tudtam a nyomásra bukkanni, pedig így is, 
amúgy is próbáltam. Ha a helyzet megkí-
vánja, a mesterséges intelligenciával is 
szóba elegyedem. Ő aztán igazán tudja, 
amit én nem, elvégre még doktori disszertá-
ciókat is képes hamisítani. De mit remél-
tem? Az AI-chatbot sem segített. Persze erre 
is számíthattam volna, elvégre botfülű. Nem 
szép, hogy megszólom, többet érdemel. 
Mindig udvariasan, készségesen válaszol, 
de az ember nem szereti, ha az elvárásaiban 
csalódnia kell. A szeszélyes természet bez-
zeg nem csapott be mostanság. Igazi szép, 
békebeli ősszel ajándékozott meg október 
második felében. Aki tehette, a szabadban 
örült a melegnek, napsütésnek szombaton, 
vasárnap. A marosvásárhelyi temetőket is 
sokan keresték fel. A sírkertek kezdenek ha-
lottak napi díszbe öltözni. A főtéren s a pia-

cokon bámulatos a felhozatal, nem csoda, 
hogy sok sírhelyen már ott a virág. Igaz, az 
is feltűnik a bóklászónak, hogy számos sír-
emléken ott a feliratos sárga szalag: lejárt 
a sírhely megváltásának határideje. Jönnek, 
jönnek a hozzátartozók, ellátogatnak szeret-
teik nyughelyéhez az áttelepültek is, de saj-
nos soraikban is túl sokan elvesztették már 
az idővel vívott csatát. Vagy csak az van, 
hogy idővel a kötelékek is lazulnak? Ne ta-
lálgassunk. A régi beidegződések nehezen 
felejtődnek. A temetőkapuk környékén most 
is hívogatón füstölögnek a gesztenyesütő 
kályhák, csábítóan szállong a frissen sült 
gesztenye emlékébresztő illata. Voltak évek, 
amikor mindenszentekkor, halottak napján 
a lehántandó csemegétől melegedett fel a 
kezünk. Talán a mostani október végén, 
november elején nem fenyeget a fagy, azt 
kicsivel későbbre jelezték az időjósok. 
Miért érzem mégis úgy, hogy egyre ritku-
lóbb a baráti kézmeleg? Ezen aligha segít-
het a korábbinál jóval több és mo- 
dernebbül felszerelt, iparkodó gesztenyeá-
rus. (N.M.K.) 

Erről jut eszembe 

Amint korábban beszámoltunk, 
a ratosnyai vízgyűjtő gátat a Ratos-
nya-patak völgyében építették. A 
terveket 1987-ben készítették, az 
építőtelepet 1989-ben hozták létre, 
a munkálatokat 1991-ben elkezd-
ték, azonban a rendszerváltás után 
bizonytalanná vált a kivitelezés, 
mivel egyrészt tisztázni kellett az 
energetikai létesítmény tulajdonjo-
gát, másrészt pedig a beruházást fi-
nanszírozó minisztériumok évekig 
pénzhiánnyal küzdöttek. Az anya-
giak hiánya miatt a beruházók úgy 
döntöttek, hogy a gátat a tervezett 
magasság feléig építik meg, ami ér-
telemszerűen azt is jelentette, hogy 
kevesebb felületet borít majd be az 
így létrehozandó tó. A kivitelezést 
hátráltatta az is, hogy az időközben 
megváltozott, megszigorított kör-
nyezetvédelmi követelményeket is 
be kellett tartani. Mi több, gondot 
okozott az is, hogy a Ratosnya-pa-
takot egy ritka pisztrángféle, a 
dunai galóca élőhelyeként védetté 
nyilvánították, és természetvédelmi 
terület (Natura 2000) lett a Maros 
völgye is. Az utóbbi időben főleg a 
Felső-Maros mentén érdekelt poli-
tikusok szorgalmazták a beruházás 
befejezését. A megépítés, illetve a 
környezetvédelmi engedélyeztetés 
ellen a Declic nevű civil szervezet 
tiltakozott, és több kifogást is meg-
fogalmazott, amelyekre – a jogsza-
bályoknak megfelelően – a 
szakértőknek válaszolniuk kellett. 
Időközben mind a környezetvé-
delmi, mind pedig az energetikai 
miniszter helyszíni szemlét tartott. 
Végül október 28-án, a tanulmá-
nyok végeredményeire hivatkozva, 
a Környezetvédelmi, Erdő- és Víz-
gazdálkodási Minisztérium kibo-
csátotta a környezetvédelmi 
engedélyt.  

Cristina Pui, a Maros Megyei 
Környezetvédelmi Ügynökség 
megbízott főfelügyelője lapunknak 
elmondta, hogy a dokumentum 
alapján 171,44 hektár területet vég-
legesen kivesznek az erdőgazdálko-
dási alapból, ebből 39,38 hektáron 
felszámolják a növényzetet, a med-
ret 720 m tengerszint feletti magas-
ságig töltik majd fel. Továbbá 
engedélyezték azt is, hogy a Kis- és 
Nagy-Galonya, valamint a Visa völ-
gyéből a patakokat föld alatti alag-
utakon a gyűjtőtóba vezessék 
(Sz.m.: A korábbi tervben a vizet az 
Ilva völgyéből is idevezették volna, 
de erről lemondtak.) Ezzel biztosít-
ható az a vízhozam, amely szüksé-
ges a tervezett minimális 

áramtermeléshez. A környezetvé-
delmi engedély tartalmaz néhány 
olyan követelményt, amellyel első-
sorban biztosítható a hidroenergeti-
kai egység fenntartható fejlesztése, 
illetve a környék természeti sokfé-
leségének a megőrzése. Előírja azt 
is, hogy a munkálatok alatt és a be-
fejezés után öt évig a környezetvé-
delmi hatóság figyelemmel követi 
az engedélybe foglaltak betartását.  

A főfelügyelő hangsúlyozta, 
hogy az engedélyeztetési folyamat 
során négy különálló tanulmány ké-
szült, amelyek a környezeti ténye-
zők mellett külön a hidrográfiai és 
külön a halfajtákra gyakorolt hatást 
is vizsgálták. Arra a következtetésre 
jutottak a szakértők, hogy a beruhá-
zás befejezése (a munkálatok) és a 
vízi erőmű működtetése jelentékte-
len hatást gyakorol a természetre, 
amennyiben betartják az enge-
délybe foglalt követelményeket.  

A vízi erőmű maximális teljesít-
ménye 35,2 MW/óra, évi termelése 
58,14 GW/óra. A beruházást a mi-
nisztériumközi tanács országos ér-
dekeltségűnek nyilvánította, mivel 
kivitelezése beleillik az energetikai 
és a klímaváltozás hatásait csök-
kentő országos integrált stratégiába. 
Ezért a 175/2022-es sürgősségi kor-
mányrendelettel felkerült az újra-
hasznosító energiát termelő 
országos érdekeltségű objektumok 
listájára. Üzembe helyezésével a 
villamosenergia-termelés mellett 
biztosítják a Galonya (e település 
fölött folyik be a Marosba a víz-
gyűjtőből a víz) alatt levő települé-

sek nyersvíz-szükségletét, továbbá 
szárazság esetén biztosítják a Ma-
rosba a lakossági fogyasztáshoz, a 
mezőgazdasági és az ipari szolgál-
tatásokhoz szükséges minimális 
vízhozamot. Mindezek az érvek in-
dokolttá tették azt, hogy végre meg-
épüljön és üzembe helyezzék a 
ratosnyai hidroenergetikai létesít-
ményt.  

A környezetvédelmi engedély 
után kormányrendelettel veszik 
majd ki az erdőgazdálkodási alap-
ból az említett erdős területet, majd 
ennek alapján a haszonélvező, a 
Hidroelectrica Rt. meghirdetheti a 
versenytárgyalást az erdő kiterme-
lésére. Ezután pedig hozzáfoghat-
nak a még hátramaradt munkálatok 
befejezéséhez, illetve fokozatosan 
feltölthetik a vízgyűjtő medrét. A 
munkálatok befejezése után a Hid-
roelectrica Rt. újabb környezetvé-
delmi engedélyt kell kérjen, amely 
nélkül nem foghat hozzá a villamos 
energia termeléséhez. Ezt megelő-
zően a környezetvédelmi szakértők 
a helyszínen vizsgálják meg, hogy 
betartották-e a munkálatokat jóvá-
hagyó engedélyben foglaltakat. Ha 
mindent rendben találnak, akkor, 
azzal a feltétellel, hogy még öt évig 
követik a működést, megkaphatja a 
környezetvédelmi működési enge-
délyt az energetikai egység, és ezzel 
gyakorlatilag – a más jellegű enge-
délyek beszerzését követően – 
üzembe helyezhetik a vízi erőmű-
vet, és lezárulhat a ratosnyai gát 
majdnem 40 éves létrehozási folya-
mata. 

Elkészülhet a ratosnyai vízgyűjtő 
(Folytatás az 1. oldalról)

Eltűnhet az egyetemi tanulmányok 
lezárásának egyik kulcsformája? 

Szakdolgozatok  
az MI prése alatt 

Október elsején az összes hazai egyetemen elkezdődött 
az új tanév, a végzős hallgatóknak pedig hamarosan ki 
kell választaniuk azt az oktatót, akivel a szakdolgozatu-
kat fogják megírni. Azonban nem minden felsőoktatási in-
tézményben van ez így, ugyanis például a Babeş–Bolyai 
Tudományegyetem Jogi Kara még a nyár végén bejelen-
tette, hogy ettől a tanévtől kivezeti a szakdolgozatírást. 
Ez nem precedens nélküli, ugyanis egy bukaresti egyetem 
még 2017-ben meglépte ezt. A háttérben több ok húzó-
dik. 

Nagy-Bodó Szilárd 

Az elméleti háttér ugyanaz, 
egy-egy témában, szakterületen 
már nem lehet újat mondani. A 
hallgatók pedig kvázi kilóra kell 
megírják a dolgozatot, hiszen 
minden felsőoktatási intézmény-
nél meg van határozva egy oldal-
szám, ez nagy nyomást helyez a 
végzősökre. Ugyanakkor nem 
lehet elmenni a mesterséges intel-
ligencia (MI) mellett, amely mos-
tanra képes a diákok helyett 
megírni a szakdolgozatot. A leg-
ismertebb mesterséges intelligen-
cia chatbot az OpenAI által 
fejlesztett ChatGPT, amelyhez el-
méletileg már egy éve elkészült 
az ellenőrző algoritmus, azaz az 
a szoftver, amely képes megmon-
dani, hogy az adott szöveget a 
ChatGPT hozta-e létre vagy sem. 
Azonban ezt nem adják ki, mivel 
a vállalat attól tart, hogy emiatt 
számos előfizetést elveszítene, 
hiszen más szoftverek esetében 
nem lehet arról hallani, hogy a 
fejlesztők ilyennel kísérletezné-
nek. A csalás rengeteg etikai és 
jogi kérdést felvet, hiszen, akit 
elkapnak puskázni, másolni, 
annak felfüggeszthetik a tanul-
mányait, mondta dr. Kovács 
Barna, a Sapientia Erdélyi Ma-
gyar Tudományegyetem oktatója, 
és azt is hozzátette, hogy vállal-
hatatlannak tartja a szakdolgoza-
tok írásának a kivezetését. 

Az egyetemi oktató azzal tá-
masztotta alá kijelentését, hogy a 
hallgatók készségeit fejleszti, 
hogy meg kell írjanak egy dolgo-
zatot, ezáltal is új ismeretekre 
tesznek szert. Például a BBTE 
Jogi Karán tanuló egyetemisták is 
megtanulhatják a dolgozatírás 
által, hogy hogyan lehet egy ese-
tet elemezni, egy adott törvényt 
értelmezni, fogalmazott dr. Ko-
vács Barna. A reáltudományok 

területén is fontos, hogy egy új 
megvalósításról, egy új talál-
mányról készüljön valamilyen 
írásos lenyomat, hiszen csak ez-
által lehet garantálni, hogy egy 
másik személy nem fogja azt el-
lopni és kisajátítani. 

– A jogi kar esetére vissza-
térve – nem látom azt, hogy egy 
ügyvéd például hogyan tud érvé-
nyesülni a szövegírás, a szövege-
lőadás nélkül – mondta a 
Sapientia EMTE oktatója, hozzá-
téve, hogy nem érti, esettanulmá-
nyokat alapul véve, elemzéseket 
készítve miért lenne olyan nehe-
zen kivitelezhető a szakdolgozat. 
Ezzel együtt dr. Kovács Barna azt 
is elismerte, hogy a dolgozatírás, 
valamint a védés megszervezése 
mind a diákok, mind a tanárok 
számára teher. Úgy vélekedett, 
hogy a jogi karon kiutat kerestek 
a szakdolgozatírás alól, és jogá-
szok lévén meg is találták azt. 

A mesterséges intelligencia 
kapcsán tisztában kell lenni azzal 
is, hogy nem tud értelmezni, így 
nem áll meg a lábán – egyelőre – 
az az állítás, hogy a jogtanácso-
sok az MI terjedésével elveszítik 
a munkájuk tetemes részét. Az ér-
telmezést, a kiskapuk keresését, a 
precedenskeresást a továbbiak-
ban is a jogtanácsosok fogják vé-
gezni, ahogyan az egész helyzet 
értelmezését is, tehát ez emberi 
feladat marad, húzta alá az ok-
tató. 

Összességében a szakdolgo-
zatot lehet egy átfogó projekt-
ként értelmezni, ami egy 
záróstádiuma az oktatásnak, és 
ami a diák számára is fontos, 
mondta dr. Kovács Barna, rávilá-
gítva, hogy az egyetemi hallga-
tók is érzik, hogy abban a 
dolgozatban benne van a munká-
juk, valami, amit ők valósítottak 
meg, ez az érzés és ennek a fele-
lőssége az igazán fontos. 

Fotó: Vajda György (archív)



A távozókat valahogy mindig köd kíséri, 
néha szabad szemmel látható, máskor csak 
a lélek „radarjával” érzékelhető. Azokat, 
akik már biztosan nem térnek vissza, leg-
alábbis nem emberi ésszel, logikával felfog-
ható módon. Időnként mégis üzennek 
azoknak, akik a földi létben hozzájuk a leg-
közelebb álltak, és ha a címzettben van elég 
érzékenység, nyitottság arra, hogy a jelzést 
felismerje és befogadja, egy villanásnyira 
megmutatkozhat előtte a teljes kép. Az, ami-
től az elválást követő lélekköd egy pillanatra 
egészen szertefoszlik. 

Egyik legkedvesebb barátnőm mesélt 
arról, hogy az édesanyja sírjánál többször 
várta egy – a szeretett szülőhöz hasonlóan 
fürge és szelíd – mókus, ami úgy vette el a 
kezéből a feléje nyújtott mogyorót vagy 
egyéb csemegét, mintha a világ kezdete óta 
ismerné őt, az ajándékozót. A barátnőm ér-
tette, és nehezebb időkre szánt erőforrásként 
el is raktározta ezeket az üzeneteket. Némi-
képp hasonlóban egyszer nekem is volt ré-
szem, és – a november elsejei emlékfények 
apropóján, rendhagyó módon – ezúttal ezt 
idézném fel. Tulajdonképpen nem más az 
egész, mint egy beszélgetés valakivel, aki 
számomra épp olyan volt, mint anyai nagy-
mamám, gyermekkorom első számú őrző-vé-
dője, mesevilágba csomagolója. A kék 
pongyolás örök gondoskodó, aki 83 éves ko-
rában, hosszú készülődés után – a szerveze-
tét lépésről lépésre „gyarmatosítani” akaró, 
szellemi képességeit leigázni az utolsó per-
cig sem tudó, alattomos kór győzelmét köve-
tően – köszönt el tőlem. 19 éves voltam 

akkor, elsőéves a kolozsvári egyetem újság- 
író szakán. A mi családunkban – nagytatám 
kivételével – a december az eltávozások 
ideje, mindkét szülőm és édesanyám anyja 
is abban a hónapban, alig pár nap eltéréssel 
indult a – lenti perspektívából ismeretlen – 
dimenzió felé. Nagy-
mamám elköltözése 
után már nem mentem 
vissza Kolozsvárra a 
félévi vakáció előtti 
napokra, így az arcvonásaiban, sőt egész 
megjelenésében rá emlékeztető idős 
asszonnyal valamikor az új esztendőben ta-
lálkoztam. Az autóbuszon sodródott a köze-
lembe egy vasárnap délután, és azonnal le 
is telepedett a mellettem lévő székre. Talán 
furcsa, hogy annyi idő után, negyedszázad-
nyi távolságból is emlékszem a jelenetre, de 
az is lehet, hogy éppen ennek van jelzésér-
téke az egész helyzetben.  

A társalgás a lehető legbanálisabban in-
dult, utastársam a pontos időről érdeklő-
dött. Életem első, tégla nagyságú mobilja 
ott lapult a táskámban, azon néztem meg az 
órát.  

– Köszönöm, akkor még elüldögélhetek 
itt egy darabig – mondta az idős asszony. – 
Csak akkorra kell hazaérjek, mire a lányo-
mék megjönnek. Ha nem találnak otthon, baj 
lesz, lehet, hogy egy pofont is kapok, mint a 
múltkor. Megtiltották, hogy sétálgassak a 

városban, de nem bírom egész nap otthon, a 
négy fal között.  

Érdekes módon nem emlékszem, mit vá-
laszoltam erre a különös vallomásra, csak 
az érzés dereng, ahogy ülök a gyermeklétem 
középpontját felidéző idegen mellett, szívom 

magamba a jelenlé-
tét, és miközben min-
den lélegzetemmel 
együttérzek vele, azt 
kívánom, hogy bár-

csak a végtelenségig tartana ez az utazás. 
– A vejem uszította ellenem a lányomat. 

Amíg össze nem kötötték az életüket, nem 
volt ilyen, igyekezett mindenben a kedvem-
ben járni. A lányomék akarták, hogy a fér-
jem halála után költözzem a 
tömbházlakásukba a szép, kertes házamból, 
de mióta egy fedél alatt vagyunk, rabságban 
telnek a napjaim. Nem is nagyon merek elő-
jönni a szobámból, inkább csak nézem egész 
nap a kicsi tévét, amit betettek nekem – foly-
tatta beszélgetőtársam rezzenéstelen arccal. 
Szerettem volna kimozdítani ebből a fásult-
ságból, és valamilyen módon viszonozni azt 
az örömet, amit a találkozásunk szerzett 
nekem, ezért meghívtam az albérletembe. A 
szobatársam arra a hétvégére éppen haza-
utazott, így tudtam, hogy zavartalan lesz az 
együtt töltött idő. Az idős asszony arca azon-
nal felderült, és engedelmesen követett a 
végállomáshoz közel eső garzonig. Miután 

belépett a mindenfélével telezsúfolt, szűk 
térbe, gyermeki örömmel nézett szét, és a kö-
vetkező pillanatban már kézbe is vette a szo-
batársam nippjét, egy porcelánkutyát.  

– De édes. Elvihetem? – nézem rám kér-
lelőn. Próbáltam tudtára adni, hogy a kisze-
melt dísztárgy nem az enyém, majd gyorsan 
süteménnyel kínáltam, hogy eltereljem a fi-
gyelmét. Nem is kellett ehhez nagy erőfeszí-
tés, vendégem ugyanis, mint kényelmes 
karosszékbe, úgy süppedt bele az őt körül-
vevő, pár lépésnyi világba. Nemsokára 
aztán újra a pontos időről érdeklődött, és 
miután megtudta, hány óra, szinte korát 
meghazudtolón pattant fel. 

– Jönnek haza a fiatalok, nem maradha-
tok – szabadkozott. Csomagoltam neki a 
süteményből, aztán elindultunk a buszmeg- 
álló felé. Csak akkor vettem észre, hogy a 
tésztáspakkot az asztalon felejtettük, ami-
kor már a végállomáson voltunk. Kértem az 
asszonyt, hogy várjon meg, és miután ezt 
megígérte, visszaszaladtam a lakásba. Vil-
lámgyorsan értem újra a megállóba – leg-
alábbis kevesebb mint 10 perc alatt –, a 
vendégemnek azonban már hűlt helye volt. 
Nem tudtam mire vélni a helyzetet – a de-
mencia fogalmával csak évek múlva talál-
koztam –, minden bizonnyal ettől maradt 
számomra sokáig rejtélyes ködben ez a ta-
lálkozás. Most már pontosan tudom, hogy 
a váratlan, megmagyarázhatatlan ajándé-
kok egyike volt, amelyek segítettek elen-
gedni nagymamám hűvösen simogató 
kezét. A kezet, amit egyszer majd újra meg-
foghatok. 

Végállomások köde
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Nemzetközi kórustalálkozó  
Nagy Ferencre és Seprődi Jánosra emlékeztek 

A múlt hét végén tizenkettedik alkalommal emlékeztek Csík-
falva községben néhai Nagy Ferenc helyi zenetanárra, kar-
nagyra egykori barátai, munkatársai, tanítványai, és olyanok 
is, akik talán itt hallottak róla először. Nem volt géniusz, 
„csak” egy nyárádmenti tanár, de a jövőbe látott, és az idő őt 
igazolta. 

Gligor Róbert László 

Halála után két évvel, 2010-ben 
kezdeményezte az általa létrehozott 
Seprődi János Nemzetközi Kórus- 
szövetség, hogy évente megrende-
zett őszi kórustalálkozókon emlé-
kezzenek Nagy Ferencre, aki 
életében mert nagyot álmodni, és 
azt minden akadály ellenére meg is 
valósította. Elérte azt, ami akkor 
még lehetetlennek tűnt: egyesítette 
a Kárpát-medencei magyarságot, de 
ezt nem politikai úton, hanem az 
éneklés, a zene eszközével tette, 
akkor, amikor még szigorúan őrzött 
határok választották szét a külön-
böző országokban élő magyarokat. 
Összefogta, irányította a nemzet-
közi magyar kórusmozgalmat, de 
meg is valósította nagy álmát, hogy 
több százan együtt énekeljenek a 
szétszakított országrészek magyar-
jai. 

Az emlékére indított kórustalál-
kozók első két rendezvénye Nyá-
rádszeredában zajlott, utána 
Csíkfalva község (ahol született, élt 
és meghalt) és a 2011 óta a nevét vi-
selő jobbágyfalvi férfikar vette át és 

vitte tovább ezt a kezdeményezést. 
Múlt hét végén tizenkettedszer 
gyűltek össze énekelni és tisztelegni 
a felső-nyárádmenti községben. 

Csodatevő falusi tanár 
Vasárnap a jobbágyfalvi unitá-

rius templomban ökumenikus isten-
tisztelettel kezdődött a rendezvény, 
majd a csíkfalvi általános iskola 
(ahol Nagy Ferenc dolgozott és 
amelyet vezetett is – a szerző meg-
jegyzése) előtti emlékoszlopnál 
gyülekeztek emlékezésre az ének-
karok. A tisztelet virágainak elhe-
lyezése előtt énekeltek a helyi 
iskola diákjai, Nagy Ferenc ked-
venc népdala is felcsendült. 

A Seprődi János Nemzetközi 
Kórusszövetség azon műkedvelő 
kórusok és zenekarok szövetsége, 
amely a muzsika révén csiszolja az 
emberi karaktert, nemesíti a lelket, 
szebbé teszi az emberi életet, esélyt 
ad a nem mindennapi ismerkedésre, 
életre szóló barátságokra. Néhai 
Nagy Ferenc tanár, a szövetség ala-
pító és örökös elnöke erre tette a fő 
hangsúlyt, mert ha ez működik, 
akkor az élet mélyebb értelmet kap. 

Nagy Ferenc töb-
bet tudott, mint 
amennyit muta-
tott, és többre 
volt képes, mint 
amennyit tudtunk 
róla. Ennél már 
csak a szerény-
sége és az igaz- 
ságérzete volt na-
gyobb. Pedig tud-
juk: ő egy falusi 
zenetanár volt – 
emlékezett rá a 
kórusszövetség 
titkára, Nyilas 
Szabolcs.  

Egykori segí-
tője, Szakács M. 
Endre úgy mél-
tatta Nagy Feren-
cet, mint aki 
szívével, magyar 
népe iránti nagy odaadással szer-
vezte meg a kórusszövetséget. 
Pedig kinevették Kolozsváron: mit 
akar ez a kicsiny nyárádmenti zene-
tanár? De ő megcsinálta. Gúnyolói 
dacból leutánozták, létrehoztak egy 
másik szövetséget, de ott az ész 
nem volt elég, hiányzott a szív – 
mondta Szakács M. Endre az em-
lékmű mellett, amelyet ő maga ter-
vezett: az emlékezők vérző 
kövekből fakadó forrás nedvéből 
kiemelkedő fa előtt álltak meg, 
amelyre turulmadár szállt, szájában 
egy karnagyi pálcával. A magyar 
világ madara mindig elkísérte földi 
útjain Nagy Ferencet, és segítette őt 
szinte jézusi csodákat is művelni, 
amelyekre már csak kevesen emlé-
keznek. 

Művészi élmény 
Délután a jobbágyfalvi művelő-

dési otthon színpadán maratoni köz-
művelődési eseményen követték 
nyárádszeredai Deák Farkas Általá-
nos Iskola ifjúsági kórusa (Ferencz 
Örs Csaba) és a Bocskai István Dal-
kar női kara (Ferencz Sándor 
Csaba), a bihardiószegi Asók István 
református énekkar (Ghitea An-
géla), a jobbágyfalvi Nagy Ferenc 

férfikar (Ferencz Sándor Csaba) és 
a marosvásárhelyi Cantuale ének-
együttes (Nyilas Szabolcs). Mind-
ezt a Nyárádmenti Pillancsok 
(Matei-Szilágyi Erzsébet Mária és 
Bocskay Eszter Gizella) népdalmű-
sora nyitotta meg. A népdalok mel-
lett elhangzottak Petőfi-dalok, 
virágénekek, egyházi énekek, meg-
zenésített versek, hazafias dalok, 
Mozarttól és C. M. von Weber A 
bűvös vadász című operájából is el-
hangzott részlet, igen gazdag és tar-
talmas volt a műsor. 

Megnyitóbeszédében a Seprődi 
János Kórusszövetség elnöke kie-
melte: Nagy Ferenc gondolkodásá-
nak, hitvallásának és cselekvésének 
vezérfonala mindig a hagyományos 
erdélyi magyar karéneklés volt, ezt 
szerette volna újraéleszteni, tovább- 
adni az új nemzedékeknek, elérhe-
tővé tenni a Kárpát-medence össz-
magyarsága számára. 

A nemzetközi kórusszövetség 
névadója éppen 150 évvel ezelőtt 
született, ezért Márton Barna Zsolt 
elnök Seprődi Jánost is méltetta, hi-
szen a Kibédről indult zenetörté-
nész, népzenekutató Kodály és 
Bartók mellett a modern népzenetu-
domány egyik úttörője volt. 

Az érték átadását szolgálja 
A sikeres kórustalálkozó közös 

énekléssel (himnuszainkkal, vala-
mint a Zavaros a Nyárád című nép-
dallal) zárult. Lapunknak nyilat- 
kozva Bara László bihardiószegi re-
formátus lelkipásztor arra mutatott 
rá, hogy az őseinktől kapott örökség 
egy végtelen és felszámolhatatlan 
érték, nagy a felelősségünk, hogy 
ezzel a kinccsel mit kezdünk, hogy 
át  tudjuk-e adni gyermekeinknek. 
Ezúttal ezt láthattuk, mert nemcsak 
felnőttek és idősek tettek bizonysá-
got arról, hogy drága kincsnek van-
nak a birtokában, hanem a 
gyermekek is énekeltek és viselték 
ugyanazt az örökséget. 

A diószegiek és a jobbágyfalvi 
férfikar között több mint egy évti-
zedes a kapcsolat, a vendégek több-
ször jártak már a Nyárádmentén. 
Örültek az újabb találkozásnak, 
mert itt olyan lelki ajándékokat, fel-
töltődést kapnak, amit máshol nem. 
A zene, a közös kultúra, a népdalok, 
Isten dicsérete mind olyan értékek, 
amelyek által gazdagabbak leszünk, 
a mostani találkozás is ezt erősítette 
meg bennünk – mondta a Népújság-
nak az Érmelléki Református Egy-
házmegye esperese.Hét kórus, énekegyüttes lépett fel Jobbágyfalván                  Fotók: Gligor Róbert László

Nagy Ferenc emlékművénél tisztelegtek és emlékeztek Csíkfalván
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Szerkesztette: Benedek István

A közel-keleti válságot tartja a legnagyobb világgazdasági kockázatnak  
a globális üzleti szektor 

A közel-keleti válság fokozódását tartja a világgazdasági kilá-
tásokat terhelő legnagyobb kockázatnak a globális üzleti szek-
tor az egyik legtekintélyesebb pénzügyi-gazdasági 
elemzőműhely, az Oxford Economics csütörtökön Londonban 
ismertetett friss globális befektetői felmérése szerint. 

A ház világszerte 166 nagyválla-
lat várakozásait vizsgálta. A felmé-
résbe bevont cégek együtt hatmillió 
alkalmazottat foglalkoztatnak, ösz-
szesített éves forgalmuk hozzávető-
leg kétezer milliárd dollár. 

A vizsgálat szerint a globális üz-
leti szektor vállalatainak 59 száza-
léka – a felmérés résztvevőinek 
legnagyobb egyedi csoportja – a ge-
opolitikai feszültségeket tekinti a 
következő két év legjelentősebb vi-
lággazdasági kockázatának. 

Az Oxford Economics kiemeli, 
hogy az így vélekedő üzleti vállalko-
zások aránya 14 százalékponttal 
emelkedett a három hónappal ezelőtt 
elvégzett hasonló globális vizsgálat-
hoz képest. 

A csütörtökön bemutatott új fel-

mérés szerint az átlagon belül szin-
tén 60 százalék körüli azoknak a 
vállalatoknak az aránya, amelyek 
nagyon komoly világgazdasági 
kockázatnak tartják a közel-keleti 
válság fejleményeit. A fő geopoliti-
kai kockázati tényezők közül ezt je-
lölték meg a legnagyobb arányban 
a megkérdezett vállalatok. 

Csökkent, de még mindig 40 
százalék azoknak a cégeknek az 
aránya, amelyek a NATO és Orosz-
ország viszonyát is a jelentős világ-
gazdasági kockázatok közé 
sorolták. 

Az amerikai Republikánus Párt 
elnökjelöltje, Donald Trump újbóli 
megválasztását a felmérésbe bevont 
vállalatok 20 százaléka – a második 
legnagyobb egyedi csoport – emlí-

tette a legjelentősebbnek tartott glo-
bális gazdasági kockázati tényezők 
között. 

A demokrata párti jelölt, Kamala 
Harris jelenlegi alelnök győzelmét 
az Oxford Economics új vizsgálata 
szerint ugyanakkor a globális válla-
lati szektor cégeinek alig 2 száza-
léka sorolja a legkomolyabb 
világgazdasági kockázatok közé. 

Az elemzőműhely felméréséből 
kiderül az is, hogy középtávon,  
vagyis a következő öt évre szintén 
a geopolitikai feszültségeket tartja a 
legnagyobb világgazdasági kocká-
zatnak a globális üzleti szektor: a 
vizsgálatba bevont cégek 72 száza-
léka tekinti ebben az időtávlatban is 
a világgazdaságot terhelő elsődle-
ges kockázati tényezők egyikének a 
geopolitikai léptékű ellentéteket. 

Az üzleti hangulat ugyanakkor 
ellenállóképesnek bizonyult a 
közel-keleti válsággal kapcsolatos 
növekvő aggályokkal szemben. Az 
Oxford Economics friss felméré-

sébe bevont cégek és befektetési in-
tézmények 40 százaléka számolt be 
arról, hogy valamelyest derűlátób-
ban ítéli meg a világgazdaság növe-
kedési kilátásait, mint az előző 
felmérés idején. A válaszadók 33 
százaléka nyilatkozott úgy, hogy a 
korábbi vizsgálathoz képest valami-
vel gyengébbnek látja a következő 
két év globális növekedési pályáját. 

A felmérésbe bevont vállalatok 
2024-re szóló globális növekedési 
prognózisainak középértéke jelen-
leg 2,3 százalék, ugyanannyi, mint 
az előző vizsgálat idején. 

A várakozások megoszlását mu-
tató grafikonos kimutatás alapján a 
válaszadók legnagyobb csoportja – 
hozzávetőleg 50 százalékuk – 2-3 
százalék közötti világgazdasági nö-
vekedésre számít az idén. 

A globális üzleti szektor cégei 
egynyolcadosra taksálják annak az 
esélyét, hogy a világgazdaság jövőre 
recesszióba kerül, és átlagosan mind-
össze 1/60-os kockázatot látnak egy 

olyan mélységű globális recesszióra, 
amilyen a 2008-2009-es globális 
pénzügyi válság idején kialakult – áll 
az Oxford Economics csütörtökön 
bemutatott felmérésében. 

Más nagy elemzőházak is vi-
szonylagos derűlátással ítélik meg a 
rövid távú globális növekedési kilá-
tásokat. 

A Fitch Ratings nemzetközi hi-
telminősítő Londonban bemutatott 
minapi negyedéves világgazdasági 
prognózisa szerint 2024 egészében 
a világgazdasági szintű hazai össz-
termék (GDP) 2,7 százalékos növe-
kedésére lehet számítani. 

A Fitch előző, júniusban kiadott 
előrejelzésében 2,6, még eggyel ko-
rábbi, márciusban ismertetett ne-
gyedéves prognózisában 2,4 
százalékos átlagos világgazdasági 
reálnövekedés szerepelt az idei 
évre, vagyis a ház fél év alatt jelen-
tősen, 0,3 százalékponttal emelte 
2024-e szóló globális növekedési 
várakozását. (MTI) 

Szakmai szemle és adakozás 
Csökkent a szarvasmarha-állomány 

Beresztelkén  
Két éve ünnepelte fennállá-
sának 20. évfordulóját a Be-
resztelki Szarvasmarha- 
tenyésztők Egyesülete, erről 
2022. október 18-i lapszá-
munkban tájékoztattuk olva-
sóinkat. Idén szinte napra 
pontosan, október 15-én lá-
togattunk el az egyesület el-
nökéhez, Torkos Sándorhoz, 
aki az azóta eltelt idő néhány 
fontosabb történéséről szá-
molt be, és saját farmjáról is 
beszélt.  

Nagy Székely Ildikó 

– Az egyesületünk tavaly is, 
idén is megszervezte a szarvas-
marha-kiállítást, az idei volt a ki-
lencedik, jövőben következne a 
tizedik szakmai szemle. Eddig 
rendszerint augusztus első szom-
batján tartottuk, 2025-ben július 
utolsó szombatjára időzítjük, hogy 
ne essen egybe az ortodox egyház 
ünnepével, a tagjaink között 
ugyanis ilyen felekezetűek is van-
nak. A kiállítások alkalmával kul-
turális műsor is szokott lenni a 
helyi pedagógusok és gyermekek, 
fiatalok részvételével – mondta 
Torkos Sándor, akitől azt is meg-
tudtuk, hogy az egyesület 2009 és 
2021 között szüneteltette a tevé-
kenységét. Megalakulásakor 
egyébként nemcsak a beresztelki, 
hanem a kisfülpösi gazdák is oda-
tartoztak, ma már nekik külön 
szervezetük van. Az induláskor 
mintegy 120 tagja volt a beresz-
telki egyesületnek, jelenleg 25 fős 
a létszám. Ez azzal magyarázható, 
hogy kevesebb a tenyésztő, az ál-
latállomány is csökkent.  

– Az egyesület a helyi önkor-
mányzattól béreli a legelőt, 100 
hektáron gazdálkodunk. A költség-
vetésünket a területalapú és az ál-
lattartóknak járó támogatás mellett 
a környezetkímélő gazdálkodásra 
kiírt programcsomag keretében ka-
pott összegekből biztosítjuk. A le-
gelőre két-három éve vezettük be a 
vizet, így aszály idején sem marad-
nak víz nélkül az állatok, akkor 
sem, ha a Luc-patak medre kiszá-
rad, és a kutakban sincs víz – 
mondta az érdekképviselet elnöke.  

A Beresztelki Szarvasmarha-te-

nyésztők Egyesülete együttműkö-
dik a Székely Gazdaszervezetek 
Egyesületével, és csatlakozott a 
Magyarok kenyere – 15 millió bú-
zaszem nevű programhoz, ennek 
keretében évente közel három 
tonna búzát adományoznak a 
mélyszegénységben élő gyer-
mekek számára a magyarfülpösi 
Szivárvány Háznak. Az összegyűj-
tött búzát egy szászrégeni pék-
ségbe viszik, ahonnan a gabona 
értékében szállítanak ki kenyeret a 
gyermekeknek egy egész éven át – 
tudtuk meg Torkos Sándortól.  

Elég jó volt az idei termés 
Az egyesületi elnököt saját 

farmjáról is megkérdeztük, amit a 
feleségével és alkalomadtán a ki-
sebbik fiával rendez. 

– 28 fejőstehenünk van, hét bor-
jadzó tinónk és tíz növendékünk. 
Az állományban a pirostarka a do-
mináns. 15 disznót is tartunk, és 
egy csikó is a gazdasághoz tarto-
zik. A tejtermelés az alaptevékeny-
ségünk, a tejet a helyi 

feldolgozóüzembe, a Lințucába 
adjuk be. Ötven hektár földterüle-
tet is megdolgozunk, ebből 5-6 
hektár a miénk, a többit béreljük. 
Főként silókukoricát, lucernát ter-
mesztünk, továbbá búzát, őszi 
árpát – mondta a gazdálkodó, aki 
szerint az idei termés – hektáron-
ként nyolcezer kiló búza és kilenc- 
ezer kiló kukorica – elég jónak szá-
mít. A nyári szárazság nem érin-
tette különösebben a gazdaságot, a 
környéken ugyanis esőzések is 
voltak – tette hozzá Torkos Sándor, 
aki jövőbeli tervként egy korsze-
rűbb istálló létrehozását, illetve a 
munka teljes mértékű gépesítését 
említette, de azt is megjegyezte, 
hogy az elképzelések megvalósí-
tása bizonytalan, hiszen nem tudni, 
meddig maradnak meg a támoga-
tások a gazdaságnak ezen a terüle-
tén. A szarvasmarha-tenyésztők 
helyzetét leginkább a rendkívül 
alacsony tejár nehezíti meg – szö-
gezte le Torkos Sándor, aki a 
roncstraktorprogrammal is szeren-
csét próbál. 

Fotó: Nagy Tibor

Kevesebb mint 85 ezer 
bevándorló van érvényes 

munkaszerződéssel 
Romániában 

Romániában egy év alatt 
mintegy tízezerrel emelke-
dett, de nem éri el a 85 ezret 
az érvényes munkaszerző-
déssel rendelkező, Európai 
Unión kívülről érkezett be-
vándorlók száma – közölte a 
Profit.ro gazdasági portál 
pénteken. 

A gazdasági lap által idézett hi-
vatalos adatok szerint augusztus 
végén 84 218 EU-n kívülről érke-
zett külföldinek – 73 ezer férfinak 
és 11 ezer nőnek – volt a munka-
ügyi hatóságoknál regisztrált érvé-
nyes munkaszerződése Romá- 
niában. A legtöbben Nepálból (20 
ezer), Srí Lankáról (16 ezer), Indi-
ából (8300), Bangladesből (6300) 
és Törökországból (6200) érkez-
tek. 

A Profit.ro kiemelte: a román 
kormány 2022 óta évi 100 ezer, har-
madik országbeli külföldit hajlandó 
beengedni munkaerőpiacára. A 
2024-es évre azonban a krónikus 
munkaerőhiány miatt eredetileg 140 

ezerre akarta emelni a bevándorlási 
kvótát, erről végül az utolsó pilla-
natban letett. 

A bevándorlási hivatal (IGI) ta-
valy októberben közölte, hogy az év 
eleje óta 80 375 munkavállalói ví-
zumot hagyott jóvá, további 9748 
még elbírálásra várt – emlékeztet a 
portál. Azt is felidézte, hogy az IGI 
2022-ben csaknem 109 ezer, 2021-
ben pedig majdnem 50 ezer külföl- 
dinek adott munkavállalói beutazási 
engedélyt. 

A Profit.ro szerint nemcsak a 
román munkaerőpiac igényeihez vi-
szonyítva minősül alacsonynak a 
vendégmunkások 85 ezres lét-
száma, hanem ahhoz képest is, hogy 
Románia a megelőző három évben 
mintegy negyedmillió EU-n kívül-
ről érkező bevándorlónak adott 
munkavállalói engedélyt. 

A lap szerint ez is annak a bizo-
nyítéka, hogy a beengedett külföl-
diek közül sokan nem maradnak 
Romániában, hanem – többnyire il-
legálisan – tovább vándorolnak az 
EU más tagállamai felé. (MTI) 



2024. október 30., szerda _______________________________________________KULTÚRA _____________________________________________________ NÉPÚJSÁG 7 

Új kihívások, új évad, új darab 
Új világról szól a Bekecs Táncszínház 

Cseppet sem laza a munkaütem a nyárádszeredai Bekecs Nép-
táncszínház háza táján. Az intézmény anyagi helyzete viszony-
lag stabil lett, amióta állami támogatásban részesül, ennek 
ellenére nem lazít. 

Gligor Róbert László 

Szinte két-három naponta van 
fellépés a táncszínház munkanapló-
jában, a hónap végére egy magyar-
országi kis turné is be van tervezve. 
Ennek ellenére több újdonsággal is 
találkozunk az intézménynél: tánc-
oktatás és táncház indult, folyik a 
bérletek értékesítése a következő 
színházi évadra, folytatódik és szé-
lesedik a vidéki néptáncoktatási 
program, és ott van az új előadás is. 
Minderről Benő Barna Zsolt, a Be-
kecs Táncszínház igazgatója szá-
molt be a Népújságnak. 

Táncházat indítottak 
Tizenöt éve tanít néptáncot vidé-

ken, főleg a Nyárádmentén a Be-
kecs, ezért úgy vélik, hogy 
Nyárádszereda és környéke elért 
egy olyan szintre, amikor már any- 
nyi táncszerető van, hogy rendsze-
resebben foglalkozhatnak velük is. 
Akiknek még nem volt lehetőségük 
bekapcsolódni a táncházmozga-
lomba, azokat várják minden hónap 
első péntekén a művelődési házba: 
kezdő szintű táncoktatást tartanak 

fiataloknak és felnőtteknek 19 órá-
tól, akik pedig már haladó szinten 
vannak, azoknak táncházat szervez-
nek 20 órától, ebbe a kezdők is be-
kapcsolódhatnak, a táncházban a 
Bekecs táncosai is jelen vannak. A 
táncosok tudásszintjétől függően 
választják ki a táncrendet, de min-
denképp ismertebb anyaggal kezd-
tek, a nyárádmagyarósival. 

Megéri bérletet váltani 
Elkezdték a bérletárusítást a kö-

vetkező idényre. Az előadásokra 
október és április között kerül sor, a 
Bekecsen kívül olyan intézmények 
vendégelőadásait láthatják az ér-
deklődők, mint a Csíki Játékszín, a 
Nagyvárad Táncegyüttes, a szé-
kelyudvarhelyi Tomcsa Sándor 
Színház, a gyergyószentmiklósi Fi-
gura Stúdió Színház, a sepsiszent-
györgyi Háromszék Táncegyüttes, a 
Marosvásárhelyi Nemzeti Színház 
Tompa Miklós Társulata, a Maros 
Művészegyüttes és az Ariel Ifjúsági 
és Gyermekszínház. A nevekből is 
kiderül, hogy több kororsztályt szó-
lítanak meg, ezért a programokat és 
bérleteket is korcsoportokra szabva 
állították össze: az alsó tagozatos 
diákoknak a Lúdas Matyi-, az álta-

lános iskola felső tagozatának a 
Lázár Ervin-, a középiskolásoknak 
a Tamási Áron-diákbérleteket kínál-
ják 50 lejért, a felnőtteknek pedig a 
Bocskai István-bérletet 100 lejért. A 
bérletekbe foglalt előadások a mű-
fajukat illetően mesejátékok, nép-
táncműsor, táncszínház, kortárs 
dráma, klasszikus színházi előadás 
és zenei színmű. A felnőttbérlet öt, 
a három diákbérlet négy-négy elő-
adást tartalmaz.  

A tavalyi tapasztalatok szerint 
nemcsak nyárádszeredaiak látogat-
ják az előadásokat, váltottak bérle-
tet marosvásárhelyiek, szovátaiak 
is, mert ezek az előadások nem te-
kinthetők meg a környék színpad-
jain. A tapasztalatok szerint a 400 
férőhelyes nagytermet szinte meg-
tölti az óvodások, elemi iskolások 
és felső tagozatosok, mert nemcsak 
helyi, hanem környékbeli diákok is 
váltanak bérletet. A középiskolás-
bérletekkel csak a helyieket céloz-
zák meg. Ami az árakat illeti, nem 
változtak a tavalyihoz képest, és 
mindenik legalább 50-65 százaléko-
san ártámogatott. Jóval előnyösebb 
bérletet vásárolni, mint külön-külön 

befizetni az előadásokra. Céljuk, 
hogy kedvező áron minél több em-
berhez eljuttassák az előadásokat, 
gyarapítsák a színházlátogató kö-
zönséget – taglalta az igazgató. 

Mind többen táncolnak velük 
A tavalyhoz képest gyarapodott 

azoknak az idénylőknek és csopor-
toknak a száma, amelyeket a Be-
kecs oktat. A tavaly Nyárádremetén 
indult újra az oktatás pályázati alap-
ból, miután a világjárvány idején 
megszűnt; most életképesnek ígér-
kezik, több korosztály is táncol. 
Vannak települések, ahol a szülők 
támogatásával folyik az oktatás, 
máshol az önkormányzat fizet érte, 
de vannak vegyes finanszírozású 
csoportok is. Az oktatottak köre bő-
vült, jelenleg a Kis-Küküllő mentén 
Sóváradtól Hármasfaluig, a Nyárád 
mellékén Nyárádselyétől és Nyá-
rádremetétől Dózsa Györgyig taní-
tanak, Marossárpatakon is 
foglalkoznak az iskolásokkal. Ek-
kora rendszert működtetni nem 
könnyű, de egyelőre a jelenlegi gár-
dával dolgoznak, és amennyiben el-
kerülhetetlenné válik, megpróbálják 
bővíteni. Az oktatást a Bekecs volt 
táncosai közül is vállalták néhá-

nyan, vannak vendégoktatók, a 
táncszínház jelenlegi alkalmazottai 
is vállalják, amikor belefér a sza- 
badidejükbe. A fiatal táncosok 
közül is vállalták néhányan, aminek 

különösen örülnek, mert az oktatók 
utánpótlása nehéz, sok elvárásnak 
kell eleget tenniük. 

Nem csak pozitív oldala van a 
mérlegnek, ismerte el az igazgató, 
hiszen veszítettek is a csoportokból. 
Például az idén az alsó-nyárádmenti 
Kalangya nagycsoportja megszűnt, 

a fiatalok vagy továbbtanulnak, 
vagy dolgoznak, bár ajánlottak szá-
mukra lehetőséget, hogy maradja-
nak a táncszínház keretében. A 
Bekecsnél most elég jól működik az 
oktatási rendszer, de a fiatalok nagy 
része nincs hozzászokva ahhoz, 
hogy az előrelépés érdekében áldo-
zatot hozzon. Az is lehet, hogy ez 
generációs probléma – mondotta az 
intézményvezető. Hozzátette: 
Dózsa György és Nyárádkarácson 
községekben elég sokan a jelenlegi 
táncosokkal folytatják ugyanazon 
név alatt a munkát. 

Új gyerekelőadás 
Múlt vasárnap és szerdán mu-

tatta be legújabb darabját a Bekecs. 
Már 2018 óta nem volt új gyermek-
előadása, és nagyon hiányzott a pa-
lettáról. A darab előzménye, hogy 
tavalyelőtt a környezetvédelmi mi-
nisztériumnak volt egy pályázati 
felhívása, amelyre az intézmény is 
benevezett egy környezeti témájú 
darabbal, de végül a döntést későn 
hozta meg a tárca bizottsága, és 
számukra negatívan alakult. Még-
sem mondtak le a témáról, más ele-
meket is belevittek, és végül egy 
különleges táncszínházi előadást 
alkottak. A Szép, új világ című da-
rabbal a gyerekeknek üzennek, de 
a fiatalokhoz, szülőkhöz is szólnak. 
Görbe tükröt mutatnak fel, olyan 
dolgokra világítanak rá, amelyek 
kérdéseket vetnek fel, látni szeret-
nék, hogy a nézők hogyan viszo-
nyulnak ehhez. Kíváncsiak arra, 

hogy a gyerekek és a felnőttek 
ugyanazt látják-e. Az előadás a 
gyermekek számára is érthető nyel-
ven szól a környezettudatosságról, 
a korunkat jellemző elidegenedés-
ről, a pazarlásról, a nemtörődöm-
ségről. 

Az első két előadás fogadtatásá-
ról egyelőre annyit mondtak el, 
hogy mindenkinek pozitív volt a vé-
leménye róla, értékelték az újszerű 
megoldásokat és a társaság nem kis 
munkáját, amivel próbálja pellen-
gérre állítani a problémákat, hibá-
kat, és megoldásokat ajánlani, 
rávilágítani arra, hogy hol tart és 
mitől lesz szebb új világ. A gyere-
kek és fiatalok számára tartott be-
mutatón érdekes fordulat állt elő, 
mert a nagyobbak gyerekesnek, vic-
cesnek találták a darabban felvetett 
problémákat, amíg egy műanyagot 
evett madárcsalád esete el nem gon-
dolkodtatta őket, és teljesen meg-
változott a hozzáállásuk, a végére 
rájöttek, hogy ők azok, akik tehet-
nek arról, hogy ne ilyen világban él-
jünk a jövőben. 

A mese főhősét, Bumburnyákot 
az Idill bolygóról száműzték a 
Földre. Hogy visszatérhessen csa-
ládjához, három jó cselekedetet kell 
végrehajtania. A küldetés sikerrel 
jár, ám a kis manó nem tér vissza. 
Úgy érzi, még dolga van: segítenie 
kell az embereknek megérteni, 
mekkora a felelősségük abban, 
hogy ne tékozolják el a természet 
kincseit. Mert ahogy egymással 
bánnak, olyan a világuk.

Új darabjában új szemléletet hoz a Bekecs – több korosztályt szólít meg vele          Fotók: Bekecs Néptáncszínház/facebook.com

Nagyobb földrajzi területen több korosztályt oktat az intézmény

Nagyobb földrajzi területen több korosztályt oktat az intézmény
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Közösségi oktatás a Lidl Románia 
finanszírozásával 

Jobb jövőért  
a közösségekben 

Öt közösségi oktatási kezdeményezés kapott 245.000 lej tá-
mogatást Szovátán a Jobb jövőért a közösségekben című prog-
ram keretében, melyet a Lidl Románia finanszíroz. A 
Szovátán támogatott kezdeményezések között van egy sza-
badtéri sportlétesítmény kialakítása, a fák megismerésére 
és védelmére irányuló program, kézművesműhely létreho-
zása, valamint a diákok ökológiai lábnyomának csökkentése 
az iskola udvarán felépített üvegházban termesztett egész-
séges zöldségek fogyasztásával. 

A Marosszéki Közösségi Ala-
pítvány és a Lidl Románia beje-
lentette az első szovátai 
nyerteseket, akik a Jobb jövőért a 
közösségekben országos program 
vissza nem térítendő támogatásai-
ban részesültek. Az országos prog-
ramot a Lidl Románia ötödik 
alkalommal finanszírozza több 
mint 1.225.000 lej értékben. Szo-
vátán a Marosszéki Közösségi 
Alapítvány koordinálja a kezde-
ményezést, amely 45.000 lejt biz-
tosít az Oktatás a biztonságért 
(EduSig) projekt megvalósítására, 
és 200.000 lejt közösségi oktatási 
kezdeményezések finanszírozá-
sára. 

A Sovata Smart Green – Városi 
fák megismerése és védelme pro-
jekttel a Pando Egyesület többek 
között lehetőséget kínál arra, hogy 
felébressze Szováta lakóiban a 
természetes környezet iránti fele-
lősségtudatot a városi fák vé-
delme és monitorozása által. A 
projekt keretében műhelyfoglal-
kozásokat tartanak gyermekek-
nek, valamint interaktív 
tevékenységeket szerveznek a 
zöldterületek ökológiai hasznának 
megértése érdekében. 

Az Educațio SIL Egyesület 
Fenntartható bioiskola projektje a 
fenntarthatóság elvét alkalmazza 
egy üvegházi és komposztálási te-
rület kialakításával, valamint diá-
koknak szóló műhelyek 
szervezésével. 

A Bernády Közművelődési 
Egylet  Nemformális oktatás a 
népművészet által projektje az 

egész életen át tartó tanulást és 
készségfejlesztést népszerűsíti a 
fazekasság révén. Ez a művészeti 
és kézműves-tevékenység minden 
korosztálynak, a gyerekektől a fel-
nőttekig, tanulási lehetőséget 
kínál. 

Az Olympikus Egyesület A 
sport a legjobb módja az egész-
séges életnek című projektje az 
egészséges és aktív életmódra, 
társadalmi és érzelmi fejlődésre, 
tanulmányi teljesítményre és tu-
datosságra nevelést népszerűsíti. 
A projekttel különféle sporttevé-
kenységekbe vonják be a diáko-
kat és a fogyatékkal élő sze- 
mélyeket. 

A Marosszéki Közösségi Ala-
pítvány által kifejlesztett Oktatás 
a biztonságért (EduSig) projekt – 
amelyet a szovátai közösséggel 
folytatott konzultációk és a helyi 
kontextus elemzése nyomán alakí-
tottak ki – célja a gyermekek és fi-
atalok közlekedésre való oktatása, 
valamint a zaklatás és a függősé-
gek megelőzése. A projektet köz-
vetlenül az alapítvány valósítja 
meg a közösségi partnerek támo-
gatásával. 

Az 5. kiadásánál tartó program 
eddig 24 városban zajlott le az or-
szágban, és 160 helyi kezdemé-
nyezést finanszírozott. Jelenleg az 
ország öt közösségében zajlik a 
Lidl Románia finanszírozásával. 
Szovátán a Marosszéki Közösségi 
Alapítvány kezeli  – tájékoztatott 
Kolcsár Szilvia Panna, a Maros-
széki Közösségi Alapítvány pályá-
zati menedzsere. (pálosy) 

Tartós élelmiszer és meleg étel a rászorulóknak 
Ne éhezzen senki!  

A Marosvásárhelyen és Kolozsváron működő 
Solidaris Egyesület elindította idei Ne éhezzen 
senki! elnevezésű kampányát. Tartós élelmi-
szer beszerzésével készülnek a szerény jöve-
delműek, a kisnyugdíjasok és a nagy- 
családosok támogatására.  

Tartós élelmiszerekből szeretnének egy olyan kész-
letet gyűjteni, hogy a beérkező segélyhívások (0265-
555-555) alapján akár azonnal el tudják juttatni a 
nélkülözőkhöz. Az élelmiszer beszerzésében bárki se-
gíthet mind késztermékekkel, mind pénzadománnyal, 
a felajánlásokat november végéig várják. 

Hétfőtől péntekig 15–20 óra között lehet tárcsázni 
a 0265-555-555-ös telefonszámot, és jelezni az ado-
mányozási szándékot. Aki pénzadománnyal segítene, 
az Asociaţia Solidaris  
RO56BTRLRONCRT0227038401 bankszámlaszámára 
Élelem/alimente megjegyzéssel utalhat valamely össze-
get. Tartós élelmiszert támogatásként azok kaphatnak, 
akik lakhellyel rendelkeznek. A felajánlásokat Maros-
vásárhelyen a Tudor Vladimirescu u. 3. szám alá lehet 
eljuttatni. A Ne éhezzen senki! kampány célja minél 
több családot arra ösztönözni, hogy a környezetükben 
élő nélkülözőkön segítsenek, akár saját maguk állítsanak 
össze élelmiszercsomagot, hiszen a szegénységet az 
egymásra figyeléssel  lehet hatékonyan csökkenteni. 

Meleg ételt a rászorulóknak 
Az egyesület FagyPont nevet viselő, hajléktalanokat 

felkaroló programjának köszönhetően meleg ebédet 
kapnak a rászorulók Kolozsváron és Marosvásárhelyen 
november elejétől a téli hónapokban. Az eddigi tapasz-
talatok szerint a téli hónapokban 100-110 körüli volt az 
ellátottak száma, az utóbbi években azonban közel 

megduplázódott. Kolozsváron például 2023-ban het-
vennél többen álltak be a sorba meleg ebédért, és a nagy 
hideg beálltával valószínűleg eléri a számuk a százat is. 
Marosvásárhelyen tavaly télen az adományoknak kö-
szönhetően hetente harminc-harmincöt hajléktalant si-
került meleg ételhez juttatni, most az akció a 
Marosvásárhelyi Polgármesteri Hivatal támogatásával 
folytatódik, novembertől heti kétszeri alkalomra bőví-
tenék. A  meleg étel osztásakor nemcsak hajléktalanok, 
hanem kisnyugdíjasok is beállnak a sorba. Természete-
sen senki sem fog üres kézzel távozni, hiszen ha valaki 
beáll a hajléktalanok közé, az azt jelenti, hogy valóban 
rászorul az ebédre. Arra is volt példa, hogy a sorban 
állók elosztották az ételt egymás között, mivel a terve-
zettnél többen jelentek meg. A kiosztott napi menü bő-
séges: leves, második fogás, savanyúság, desszert, 
mellé zsömle, sokan beosztják, és egy adagból két 
napig esznek. Támogató lelkületűek felvállalhatják egy-
egy hajléktalan személy havi étkeztetésének költségeit, 
ami hozzávetőleg 350 lejbe kerül. A Solidaris Egyesület 
munkáját továbbá támogatói SMS-sel is lehet segíteni, 
négy euróval járul hozzá a Ne éhezzen senki! kampány-
hoz vagy egy gondozott ellátásához, aki a 8864-es te-
lefonszámra elküldi a  Solidaris szót – tájékoztatott Sajó 
Norbert alapító. (sz.) 

Kiterjesztett távoltartási végzés 
Bármilyen erőszak áldozata kérheti 

Szeptembertől hatályba léptek a kiterjesztett távoltartási 
végzésről szóló törvény előírásai, ami azt jelenti, hogy az 
erőszak bármilyen formájának elszenvedői védelmet kér-
hetnek a hatóságoktól, nem csak a családon belüli erőszak 
áldozatai.  

Pálosy Piroska 

Szeptember elsejétől erőszakos 
bűncselekmény esetén a rendőrök 
a 2024. augusztus 22-i 138. számú 
belügyminisztériumi rendelet 
alapján járnak el. 

A rendelet szabályozza, hogy a 
rendőrök hogyan kezeljék az erő-
szakos cselekményeket, meghatá-
rozza a beavatkozási eljárást, a 
más intézményekkel való együtt-
működést és a közvetlen kockázat-
értékelési űrlap használatának 
módszertanát,  az ideiglenes vé-
delmi határozat kiadására és vég-
rehajtására, valamint a betartás 
ellenőrzésére vonatkozó eljárást – 
tájékoztatott a Maros Megyei 
Rendőr-felügyelőség sajtóosz-
tálya. 

A közlemény szerint a rendőri 
beavatkozást az országos segély-
hívó rendszeren keresztül az érin-
tett személyektől vagy a tanúktól 
érkező írásbeli vagy szóbeli  beje-
lentés nyomán indítják el. 

A rendőrök első lépésként az 
áldozatot és a bántalmazót szétvá-
lasztják, az áldozatot tájékoztatják 
arról a jogáról, hogy kérelmezheti 
az ideiglenes védelmi határozatot. 
Ha nem kér ideiglenes védelmi ha-
tározatot, a rendőrök tájékoztatják, 
hogy a bíróságon is kérvényezheti 
azt. 

A beavatkozás során az áldoza-
tot és az elkövetőt is tájékoztatják 
a jogaikról és kötelezettségeikről, 

valamint a meghozandó intézkedé-
sekről, a kockázatértékelő űrlap 
segítségével felmérik a helyzetet, 
hogy megállapítsák, fennáll-e az 
erőszak közvetlen veszélye. Ha a 
kockázatok indokolttá teszik az 
ideiglenes védelmi határozat kia-
dását, akkor azt kiadják. 

Az ideiglenes védelmi határo-
zat akkor is kiadható, ha a sértett 
olyan állapotban van, ami korlá-
tozza a kérelem benyújtására való 
képességét. Szabályozza továbbá 
a támadó által birtokolt fegyverek 
és lőszerek begyűjtésére vonat-
kozó eljárásokat. 

A rendőrök kötelesek gondos-
kodni a védelmi intézkedések be-
tartásáról a folyamatos 
ellenőrzéssel. Ez a rendelet külö-
nös figyelmet fordít a kiskorúakat 
vagy fogyatékkal élő személyeket 
érintő esetekre, és ellenőrzi a vé-
delmi intézkedések hatékonyságát. 

Az ideiglenes védelmi határo-
zat kiadását megelőző kockázatér-
tékelést követően mind a sértettet, 
mind az elkövetőt felkérik a nyi-
latkozattételre.  

Ha elrendelték az elkövető ide-
iglenes kilakoltatását a közös la-
kóhelyről, és a bántalmazó 
kijelenti, hogy nincs lakása, az 
ideiglenes védelmi határozatot ki-
bocsátó rendőr tájékoztatja őt, 
hogy hajléktalanok számára fenn-
tartott központokban vagy éjjeli 
menedékhelyeken kérhet szállást. 

Ha az elkövető elutasítja, és 

úgy dönt, hogy valaki másnál fog 
lakni, a határozatot kibocsátó 
rendőr felkéri, nyilatkozzon arról, 
hogy hol fog lakni, és ki fogja biz-
tosítani a szállást.  

A lakásból való ideiglenes kila-
koltatás során a támadónak időt 
kell adni arra, hogy magával vigye 
személyazonosító okmányait, pén-
zét, gyógyszereit vagy más szemé-
lyes tárgyait. 

Azt követően, hogy elrendelték 
a sértettel való mindennemű kap-
csolattartás tilalmát, beleértve a te-
lefonos, levélben való vagy más 
módon történő kapcsolattartást is, 
és az elkövető jelen van a helyszí-
nen, a rendőr tájékoztatja az intéz-
kedésről, a bántalmazó pedig az 
ideiglenes védelmi határozat alá-
írásával tudomásul veszi azt. 

Ellenkező esetben, ha a támadó 
nincs jelen a határozat kiadásakor, 
vagy elhagyta a helyszínt, mielőtt 
értesült volna az elrendelt intézke-
désekről, a rendőrök felveszik vele 
a kapcsolatot, és tájékoztatják, 
amit jegyzőkönyvben rögzítenek. 

Ha az ideiglenes védelmi hatá-
rozat kiskorúakra, fogyatékkal élő 
vagy különleges szükségletű sze-
mélyekre vonatkozik, a rendőrök a 
szociális szolgálat képviselőiből 
álló mobil csoportot tájékoztatják 
a sürgős és különleges védelmi in-
tézkedések végrehajtásához szük-
séges adatokról, vagy adott 
esetben az intézkedések végrehaj-
tása érdekében az illetékes hatósá-
gokhoz és intézményekhez való 
továbbirányításukról gondoskod-
nak. 

A határozat kiadását követően a 
rendőrség nyomon követi az intéz-
kedések betartását. 

Illusztráció

Péntekig az A1 autópályán 
Pihenőhelyeket zárnak le 

A Közúti Infrastruktúrát Kezelő 
Országos Társaság (CNAIR) tájé-
koztatja az autóvezetőket a Temes-
vár – Nagyszeben és Nagyszeben 
– Temesvár közötti A1 autópálya 
316-os, 389-es és 428-as kilomé-
terénél lévő pihenőhelyek ideigle-
nes lezárásáról ezen a héten. A 
parkolókat azért zárják le, hogy a 
gyorsító- és lassítósávokat újraasz-

faltozhassák – október 28-ától, 
hétfőtől november elsejéig, pénte-
kig naponta 8–19 óra között. Az 
országos közút- és autópálya-háló-
zat állapotáról további informá-
ciók a CNAIR 
diszpécserközpontjában, a 
021/264.33.33.33.33; 021/9360-as 
telefonszámon kaphatók, valamint 
a  honlapon.  (sz.p.) 
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Mégsem lesz annyira  
kedvező árú a Hyundai Inster 

Egy ideje lehet hallani a Hyun-
dai kis méretű és kimondottan ol-
csónak ígérkező villanyautójáról, 
az Insterről, amely elméletileg az 
év végén, jövő év elején lesz elér-
hető Romániában. Úgy tűnt, hogy 
ár szempontjából komoly vetély-
társa lehet a Dacia Springnek vagy 
a Citroen e-C3-nak, azonban az 
angliai árak láttán gyanítható, 
hogy az említett két autónál drá-
gább lesz az Inster. 

A nyáron úgy hírlett, hogy a 
dél-koreai gyártó kis elektromos 
autója 17-20 ezer euró körüli áron 
debütálhat (amiből még lejön az 
állami támogatás, a roncsautójegy 
értéke), viszont a múlt héten nap-
világot láttak a nagy-britanniai 
árak. A kisebb akkuval szerelt 
Hyundai Inster 23.945 fontba 
kerül, a típus felszereltségi listáján 
viszont már ott van a temperált ak-
kucsomag és a hőszivattyú. Ezek 
a korábbi sajtóértesülések szerint 
csak opcióként lettek volna elérhe-
tők, a szigetországban viszont az 

alapcsomag részei, ezzel pedig az 
Inster felszereltebb, mint a Dacia 
Spring, az ára is magasabb. 

Az alapváltozat mellett elér-
hető Angliában egy nagyobb ak-
kumulátorú és jobb felszereltségű 
kivitel is, ennek az ára 26.745 
font. Ami pluszt jelent az alapmo-
dellhez képest: az első ülés fűtése, 
a LED-es fényszórók, az első par-
kolóradar, a 15 helyett 17 colos 
kerekek, illetve a nagyobb akku-
mulátor, amely a jobb felszerelt-
ségű modell esetében nem 42, 
hanem 49 kWh-s. A nagyobb ak-
kumulátorral szerelt autó elméleti 
hatótávja 355 kilométer, mindkét 
típust lehet tölteni 120 kW-tal, 
ehhez csak egy olyan töltőoszlo-

pot kell keresni, amely képes le-
adni ezt a teljesítményt,  Románi-
ában még mindig ritkaságszámba 
megy. 

A Hyundai Inster, a nagyobb 
testvéreihez hasonlóan, megkapta 
a V2L rendszert, vagyis 230 V-os 
hagyományos csatlakozóval szinte 
bármilyen elektromos eszközt 
lehet működtetni a nagyfeszült-
ségű akkumulátorról, tehát az autó 
képes úgy működni, mint egy 
nagy külső akkumulátor. 

Bár kisautóról van szó, a beltér 
korántsem nevezhető puritánnak. 
Megtalálható benne két 10,25 hü-
velykes képernyő, amelyek közül 
az egyiken az óracsoport jelenik 
meg, a másik  a médiafejegység, 
amely támogatja a telefontükrö-
zést is. A Hyundai Insterből a mér-
nökök nem spórolták ki a 
különálló klímavezérlőt sem, tehát 
nem egy kijelzőn, egy eldugott 
menüből lehet állítani a fűtést 
vagy hűtést, hanem ahogy azt min-
denki megszokta, van egy külön-

álló, fizikai gombokkal ellátott 
rész, ahol ezt tudja szabályozni a 
sofőr és az utas is. 

Az alapfelszereltség része to-
vábbá Nagy-Britanniában az 
elektromosan behajló tükör, a to-
latóradar, valamint a kulcs nélküli 
bejutás és indítás is. Ilyen értelem-
ben elég hosszú extralistával bír az 
Inster, már az alapkivitel is, maga-
sabb szintű a szegmens többi sze-
replőjénél, ugyanakkor árban is 
fölöttük van. Kíváncsian várjuk a 
romániai bevezetését a típusnak, 
illetve azt, hogy készül-e belőle 
egy olcsóbb, fapadosabb kivitel a 
mi környékünkre. Erre a kérdésre 
leghamarabb az év végén lehet 
biztos választ kapni.

A Volkswagen elkészítette az ID.Buzz  
olcsóbb változatát  

Nem túlzás azt állítani, hogy a 
Volkswagen ID.Buzz a márka egyik 
legkívánatosabb típusa, amely át-
örökíti a gyártó hagyományait az 
elektromos autók korszakába. Vi-
szont a kisbusz igencsak drága. Ezt 
alighanem tudják a Volkswagennél 
is, ezért egy olcsóbb változatot mu-
tattak be belőle. 

Természetesen ez sem nevezhető 
olcsónak, annyi történt mindössze, 
hogy készült belőle egy olyan vari-
áns, amelynek az ára leesett 50 ezer 
euró alá. De ezt még mindig nagyon 
sok ember nem tudja vagy nem 
akarja kifizetni egy autóért. Arról 
nem is beszélve, hogy az új, „olcsó” 
típus nagyon fapados hatást kelt, 
legalábbis a képek tanúsága szerint. 
Festetlen első és hátsó lökhárító, 
lemezfelnik, az elmúlt évtizedet 
idéző ülések, valamint fehér 
szín, ami nem teszi  kívána-
tossá a kisbuszt. Ezek mel-
lett egyenesen meglepő, 
hogy a Volkswagen nem 
spórolta ki belőle a 12,9 
hüvelykes infotainment 
kijelzőt, amely vezeték 
nélkül támogatja az 
Android Autó és Apple 
CarPlay telefontükrö-
zést, továbbá meg-
maradt a 
kétzónás digi-
tális klíma is 
benne. 

Ami az árcsökkentett ID.Buzz 
hajtásláncát illeti, az eddigi alapmo-
dell egyetlen 170 lóerős elektromos 
motorját használja, amely a hátsó 
tengelyt hajtja, az energiaellátásról 
pedig egy 59 kWh-s akkumulátor 
gondoskodik, amit megfelelő DC 
töltővel 24 perc alatt lehet 20-ról 80 
százalékra tölteni. 

Elég sok mindent kivettek az 
ID.Buzzból, így mintha már nem is 
tűnne annyira vonzónak, mint a drá-
gább, felszereltebb és szebb válto-
zatai. Mindehhez társul, hogy nem 
lett kimondottan olcsó, hiszen alig-

hogy le tudták nyomni az árát 50 
ezer euró alá. De lehet, éppen ez 
volt a Volkswagen célja, hogy kí-
náljon egy olcsóbb alternatívát, ami 
miatt több potenciális vásárló ér-
deklődését felkelti a modell, mivel 
az ára egy lélektani küszöb alá ke-
rült, azonban amikor az érdeklődő 
elkezdi szemügyre venni, még kér 
bele néhány extrát, vagy a vásárlás 
előszobájában mégis egy drágább, 
de kívánatosabb kivitelt választ, 
azaz lehet, nem több a fapados 
ID.Buzz, mint marketing a drágább 
modellek számára. 

Nem fogynak a BMW XM-ek 
Míg a Volkswagen ID.Buzz a legtöbb ember szí-

vébe belopta magát, addig a BMW XM talán az 
egyik legmegosztóbb autó, ez az eladásai statiszti-
káin is meglátszik. A 2,7 tonnás, agresszív megjele-
nésű sportos SUV a maga 644 lóerős plug-in, azaz 
konnektoros, hibrid hajtásláncával egészen különle-
ges, viszont csak kevés ember érdeklődését keltette 
fel. 

A tisztánlátás érdekében fontos megjegyezni, hogy 
a BMW valószínűleg már első perctől fogva nem tö-
megmodellnek szánta az XM-et, viszont minden bi-
zonnyal a mostaninál magasabb eladási számokra 
készült. A Motor1 által összegyűjtött adatokból az 
tűnik ki, hogy a modell már a megjelenésekor sem fo-
gyott kimondottan jól, de az utóbbi időben 
konkrétan a földbe álltak bele az eladásai. 
Az idei harmadik negyedévben 
30,7%-kal szerepelt gyengébben, 
mint 2023 azonos időszaká-
ban. Ez szá-

mokban kifejezve azt jelenti, hogy 2024 harmadik ne-
gyedévében mindössze 307 darab XM talált gazdára. 

Jelen állás szerint a nagy SUV a leggyengébben sze-
replő BMW az összes közül. Még a köztudottan szűk cél-
közönséget megmozgató Z4-ből is több fogyott, egész 
pontosan 543 példány, pedig hosszú éveken keresztül a 
kabrió volt a legrosszabbul teljesítő BMW, most az XM 
átvette tőle a „koronát”. Egyelőre nem hallani arról, hogy 
a gyártó pontot kívánna tenni a típus életének végére, 
ahogy arról sem, hogy csökkenteni szeretné az árát. 
Pedig utóbbi nem ártana, biztosan a 172 ezer euró fölötti 
indulóár is sok embert elijeszt tőle, jelenleg mindössze 
egy olyan modellje van a bajor márkának, amelynek ma-
gasabb az indulóára, mint az XM-nek, ez az i7 M70.

A fapados Volkswagen ID.Buzz Forrás: Volkswagen

Hyundai Inster-beltér         Forrás: Hyundai

BMW XM        Forrás: BMW

Hyundai Inster         Forrás: Hyundai



Menesztették posztjáról 
Erik ten Hagot, az angol lab-
darúgó-bajnokságban szerepl  
Manchester United vezet ed-
z jét. 

Az 54 éves holland szakem-
ber 2022 áprilisa óta irányí-
totta az együttest, amellyel 
tavaly Ligakupát, idén pedig 
FA Kupát nyert, de a Premier 
League-ben nem tudott az él-
mez nybe kerülni. 

A klub hétf i rövid közle-
ményéb l kiderült, hogy a csa-
pat felkészítését ideiglenesen a 
Vörös Ördögök egykori klasz-
szis csatára, Ruud van Nistel-
rooy veszi át. 

Ten Hag 128 mérk zésen 
ült a Manchester United kis-
padján, 72 gy zelem és 20 
döntetlen mellett 36 vereség 
volt a mérlege. 

A Manchester United vasárnap a Premier League kilencedik for-
dulójában 2-1-re kikapott a West Ham United vendégeként, így 11 
pontjával jelenleg csak 14. a tabellán.

Menesztette Erik ten Hagot  
a Manchester United

A spanyol labdarúgó-válogatottat 
Európa-bajnoki címig vezet  Rod-
rigo Hernández Cascante, sportági 
nevén Rodri els  alkalommal 
nyerte el a France Football magazin 
által odaítélt és az év legjobb játé-
kosának járó Aranylabdát. 

Az angol Manchester City jelen-
leg sérült 28 éves játékosa az elmúlt 
idényben megnyerte csapatával az 
angol bajnokságot, dönt s volt az 
FA Kupában, míg a Bajnokok Ligá-
jában – a 2023-as diadal után – a 
negyeddönt ben búcsúzott a ké-
s bbi gy ztes Real Madriddal 
szemben, majd nyáron diadalra ve-
zette a spanyol válogatottat az Eu-
rópa-bajnokságon. 

Rodri – aki mankóval ment fel a 
színpadra – a hétf n, Párizsban ren-
dezett díjátadón elmondta, sok min-
denkinek tartozik köszönettel azért, 
hogy most ott állhat, de külön kie-
melte párját, valamint a szüleit. 

„Csapattársaimnak is jár a köszö-
net, ez a díj az egész spanyol labda-
rúgásnak elismerés, nem csak 
nekem. Keményen dolgoztam, min-
den nap azért edzettem, hogy jobb 
legyek, és azt gondolom, ma a lab-
darúgás gy zött” – fogalmazott a 
középpályás. 

A spanyol játékos hozzátette, az 
elmúlt években sokat változott a pá-
lyán betöltött szerepköre, már az  
posztján is sokkal támadóbbnak kell 
lenni, meglátása szerint ennek is kö-
szönhet  a gy zelme. 

„Csak egy normális srác vagyok, 

aki minden nap a legjobbját sze-
retné adni, és vezér szeretne lenni. 
Most, hogy a rehabilitációmat vég-
zem, több id  jut a családomra, de 
keményen dolgozom azért, hogy 
még er sebben térjek vissza” – 
mondta Rodri, aki nevetve hozzá-
tette, száz százalék, hogy este az 
Aranylabdával fog aludni. 

A középpályás a harmadik spa-

nyol és az els  Manchester City-já-
tékos, aki elnyerte az elismerést. 

Rodri a brazil Vinícius Júniort 
(Real Madrid) és az  csapattársát, 
az angol Jude Bellinghamet utasí-
totta maga mögé a szavazáson, 
amelynek során nem a naptári 
évben, hanem a szezonban nyújtott 
teljesítmény alapján született dön-
tés. A Real-küldöttség nem is uta-

zott el az Aranylabda-gálára, mi-
után megtudták, hogy nem Vinícius 
kapja a díjat. 

A hatodik alkalommal odaítélt 
n i Aranylabdát az FC Barceloná-
ban játszó, spanyol válogatott Ai-
tana Bonmatí kapta meg, aki tavaly 
is elhódította ezt az elismerést. 

A legjobb 21 éven aluli labdarú-
gónak járó díjat, a Kopa-trófeát – 
amelyr l az eddigi Aranylabda-
gy ztesek szavaztak – az FC Barce-
lonát er sít , 17 éves Eb-gy ztes 
Lamine Yamal nyerte el.  az els  
18 éven aluli futballista, aki meg-
kapta ezt az elismerést. 

A negyedszer odaítélt, legjobb 
kapusnak járó Jasin-díjat az Aston 
Villa argentin világbajnok háló re, 
Emiliano Martínez érdemelte ki, so-
rozatban másodszor. 

A legjobb csatárnak járó Gerd 
Müller-trófeát az 52 találatot szerz  
Harry Kane, a Bayern München 
angol válogatott támadója, valamint 
Kylian Mbappé, a Real Madrid 

francia válogatott futballistája meg-
osztva kapta. 

A legjobb edz nek járó, mostan-
tól Johann Cruyff-díjnak nevezett 
elismerést a n knél Emma Hayes, 
az Egyesült Államok n i válogatott-
jának angol szövetségi kapitánya, a 
férfiaknál pedig Carlo Ancelotti, a 
Real Madrid olasz vezet edz je 
nyerte el. 

A szociális és jótékonysági pro-
jektekben kiemelten tevékeny lab-
darúgónak megítélt Sócrates-díj, 
amelyet a 1970-es és 80-as évek ki-
váló brazil futballistájáról neveztek 
el, Jennifer Hermosóhoz, a spanyol 
válogatott és a mexikói Tigres játé-
kosához került. 

A France Football 2016 óta ismét 
nem a FIFA-val együttm ködve, 
hanem az 1956 és 2009 között ha-
gyományosan, azaz önállóan ítéli 
oda az év legjobbjának az Aranylab-
dát – az idei volt a 68. alkalom. A díj- 
átadót most el ször az európai szö-
vetség társszervez ként segítette.

Aranylabda: Rodri els  sikere

Az Aranylabda-szavazás végeredménye 
1. Rodri (spanyol, Manchester City) 
2. Vinícius Júnior (brazil, Real Madrid) 
3. Jude Bellingham (angol, Real Madrid) 
4. Dani Carvajal (spanyol, Real Madrid) 
5. Erling Haaland (norvég, Manchester City) 
6. Kylian Mbappé (francia, Paris Saint-Germain/Real Madrid) 
7. Lautaro Martínez (argentin, Internazionale) 
8. Lamine Yamal (spanyol, FC Barcelona) 
9. Toni Kroos (német, Real Madrid, már visszavonult) 
10. Harry Kane (angol, Bayern München)

Hátrányból fordítva nyert az U 
A Kolozsvári FCU meger sítette az els  helyét a labdarúgó 

Szuperligában: az alapszakasz felénél 29 ponttal vezeti a tabel-
lát, miután hétf n hátrányból fordítva 2-1-re nyert Botosánban. 
Ugyancsak hétf n a CSU Craiova 3-2-re kikapott a Farultól, 
így az oltyán alakulat a dobogó legalsó fokára szorult, a Petrolul 
mögé. 

Tegnap elkezd dött a Románia-kupa csoportköre. Ma a kö-
vetkez  mérk zéseket közvetítik a sporttelevíziók: Gyulafehér-
vári CSM Unirea – Sepsiszentgyörgyi Sepsi OSK (15.45 óra), 
FK Csíkszereda – Galaci SC O elul (18 óra), Bukaresti Dinamo 
1948 – Bukaresti FCSB (22 óra).

Nem súlyos Gulácsi sérülése 
Az RB Lipcse a honlapján közölte, hogy nem súlyos magyar 

válogatott labdarúgója, Gulácsi Péter sérülése, és a kapus hama-
rosan visszatérhet az edzésekhez. A 34 éves háló r a szombati, 
Freiburg elleni hazai bajnokin (3-1) sérült meg: a szünet után 
még kifutott a gyepre, de jelezte, valami probléma van a lábával, 
és nem tudja folytatni. 

A helyére a belga Maarten Vandevoordt állt be, aki kapott gól 
nélkül hozta le a második félid t. A 22 éves játékos védte a csa-
pat kapuját a tegnapi, St. Pauli elleni hazai kupameccsen is. 

Aitana Bonmatí, a Barcelona és Rodri, a Manchester City spanyol válogatott játékosa a legjobb 
n i, illetve legjobb férfi labdarúgónak odaítélt Aranylabdával az Aranylabda átadási ünnepségén 
a párizsi Chatelet Színházban 2024. október 28-án. Az év legjobb labdarúgójának díját a France 
Football francia szaklap hagyományos évenkénti választásának alapján ítélik oda.  

Fotó: MTI/EPA/Mohamed Badra 
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2024. október 24-én készült kép Erik ten 
Hagról, az angol labdarúgó-bajnokságban 
szerepl  Manchester United holland veze-
t edz jér l a labdarúgó Európa-liga alap-
szakaszának harmadik fordulójában játszott 
Fenerbahce – Manchester United mérk zés 
kezdete el tt Isztambulban. Fotó: 
MTI/EPA/Erdem Sahin

Hullámvasút a legf bb esélyes otthonában 

A feljutásra legesélyesebbnek tar-
tott, három idegenlégióst is foglal-
koztató Zsilvásárhelyi CSM 
otthonában lépett pályára a férfi ko-
sárlabda 1. liga 2. fordulójában a 
Marosvásárhelyi CSU Medicina. A 
találkozó a házigazdák gy zelmével, 
viszonylag szoros eredménnyel zá-
rult, az eredmény alakulása pedig 
egyfajta hullámvasúthoz hasonlított, 
mikor az egyik, mikor a másik fél-
nek sikerült zsinórban tíznél is több 
pontot szereznie. 

Az els  negyedben úgy alakult az 
eredmény, mint egy krikettmeccsen, 

amelyen egyszerre csak az egyik fél 
érhet el pontokat, csak aztán jöhet a 
másik. A Medicina 8-0-val kezdett, 
aztán  kapott sorozatban 18-at. A 
második negyed elején ismét a ma-
rosvásárhelyiek vették át a kezde-
ményzést, aztán a vezetést is, 
szünetben azonban a hazaiak négy 
pont el nyt szereztek, hogy a harma-
dik negyedben, amikor George Trif 
tanítványai nem találták a ritmust, 
22 pontosra növeljék azt. A negye-
dik negyedben azonban újra a ven-
dégek sorozata következett, így a 
végére sikerült a különbséget kilenc 
pontra lefaragni. 

Egyik csapat sem jutott 50% fölé 
mez nyb l, a triplákat valamivel 

jobban a marosvásárhelyiek dobták, 
azonban az igazi különbséget a 
blokkolt dobásoknál fedezhetjük fel. 
A házigazdák igen atletikus ameri-
kai légiósai nem kevesebb mint 12 
blokkot osztottak ki a marosvásárhe-
lyi játékosoknak, akik a belföldi if-
júsági bajnokságban nem voltak 
ilyesmihez hozzászokva, nem is 
igen találták az ellenszert. Egyszer  
matematika: ha ezeknek a dobások-
nak csak a fele bemegy, az már 12 
pont, ami elég lett volna a gy ze-
lemhez... 

A marosvásárhelyi együttes a 3. 
fordulóban a Prahova Ploie ti csapa-
tát fogadja. 

Az újonc nagybányai Mara Volei 
otthonába, Bokor István vezet edz  
szül városába látogatott a hétvégén 
a CSU Medicina n i röplabdacsa-
pata az A2 osztály 2. fordulójában. 
A feljutásra pályázó marosvásárhe-
lyi csapat számára nem okozott gon-
dot az ellenfél, három sima 
játszmában nyert. 

A mérk zésen egyik játszmában 
sem tudott feleannyi pontot sem 
gy jteni a nagybányai együttes, mint 
a Medicina, s csupán az els  játszma 
elején tudott némileg közel – két-
három pontra – maradni a marosvá-
sárhelyiekhez. A tudásbeli 
különbséget kihasználva Bokor Ist-
ván a teljes cserepadnak esélyt adott 
a játékra és a tapasztalatgy jtésre, 
megjegyzend , hogy Tar a, Baba , 
Bajgyuk és Pogor kivételével a tel-

jes keretet ifjúsági játékosok alkot-
ják, akik a korosztályuk bajnokságá-
ban is szerepelnek. 

Az A2 osztály bajnoki menet-
rendje értelmében a CSU Medicina 
szombaton hazai pályán egy másik 
újoncot, a Karánsebesi CSM-t fo-
gadja, amely gy zelemmel kezdett 
az idényben. (bálint)

Bálint Zsombor

Jegyz könyv 
Kosárlabda 1. liga, B csoport, 2. forduló: Zsilvásárhelyi CSM – Ma-

rosvásárhelyi CSU Medicina 72:63 (18-8, 20-26, 26-8, 8-21). 
Zsilvásárhelyi sportcsarnok, 80 néz . Vezette: tefan Atomulesei 

(Brassó), Ciprian Boba u (Craiova), C lin Miroiu (Zsilvásárhely). El-
len r: Marius Vlaicu (Zsilvásárhely). 

Zsilvásárhelyi CSM: Higgins 19 pont (1), Smith 18, B r gan 11 (1), 
Mitu 6 (1), Toropu 6, Cârstea 5 (1), Berculescu 4, Ad. Vaida 2, Modibo 
1, Berca. Kispadon: Al. Vaida. 

CSU Medicina: Bot 22 (4), Székely 10, Nagy 9 (1), Kovács 9 (1), Szil-
veszter 6, Smeu 5 (1), Ghi  2, Had r, Tar, Toth, Váncsa, Tog nel. 

Eredményjelz  
Kosárlabda 1. liga, B csoport, 

1. forduló: Kolozsvári U – Zsil-
vásárhelyi CSM 61:97  2. for-
duló: Gyergyószentmiklósi VSK 
Antares – Nagyszebeni CSU II 
59:83, Prahova Ploie ti – Kolozs-
vári U 61:99, Zsilvásárhelyi CSM 
– Marosvásárhelyi CSU Medi-
cina 72:63, Nagyváradi CSM II – 
CSU Craiova 71:83. 

Nem okozott gondot az újonc 
Eredményjelz  

N i röplabda A2 osztály, Nyu-
gati csoport, 2. forduló: Brassói 
Corona II – Nagyváradi CSM 3:1, 
Nagybányai Mara Volei – CSU 
Medicina 0:3, Karánsebesi CSM 
– Temesvári Politehnica 3:1. A 
Temesvári CSM állt.

Jegyz könyv 
N i röplabda A2 osztály, Nyugati csoport, 2. forduló:  Nagybányai 

Mara Volei – Marosvásárhelyi CSU Medicina 0:3 (12:25, 10:25, 12:25). 
Nagybánya, Északi Egyetemi Központ sportcsarnoka. Vezette: Geor-

giana Gr dinaru (Nagyvárad), Cristian Boroeanu (Zilah). 
Mara Volei: Holczer, Danute, Tivadar, Ardelean, Albu, Micl u . Li-

beró: Veres ( u ea). Cserék:  Sindre tean, Pop, Vârn , Zahan, Sabou. 
CSU Medicina: Nedelcu, Baba , Tar a, Codreanu, Bajgyuk, Buran. 

Liberó: Pogor (Covrig). Cserék: B dan, Pria, Alexandru, Pârc lab, Pa-
rasca.



ADÁSVÉTEL 

KÚTGYŰRŰKET árulunk. Tel. 0765-
385-595. (24202) 

MINDENFÉLE 

HÁZTETŐ építését cserépből vagy 
lemezből, meszelést, kinti, benti 
munkálatokat és kisebb javításokat 
vállalunk. Tel. 0758-880-496. (24178) 

VÁLLALUNK cserépforgatást, tető-
javítást, kerítés-, kapujavítást vagy -
készítést, kinti, benti meszelést, 
bármilyen kisebb vagy nagyobb épít-
kezési vagy bádogosmunkát. Nyug-
díjasoknak 15% kedvezmény. Tel. 
0748-087-920, András. (24234) 

VÁLLALUNK kinti-benti meszelést 
és bármilyen kisebb javítást. Nyugdí-
jasoknak 20% kedvezmény. Tel. 
0748-337-661. (24235) 

VÁLLALUNK azonnali kezdéssel 
építkezési munkát, tetőjavítást bármi-
lyen anyagból, saját anyagból is, benti 
munkát, meszelést, fali-,  padló-
csempe lerakását, szigetelést, kerí-
téskészítést, vas hegesztését, 
bádogosmunkát. Nyugdíjasoknak 
12% kedvezmény. Tel. 0759-119-183, 
0729-408-696, Nagy István. (24304-I) 

LAKÁS 

ELADÓ közös udvaron egy kétszo-
bás ház. Tel. 0770-654-836.  
(24318-I) 

MEGEMLÉKEZÉS 

A fájdalmat, amit elmúlásod szívünkben hagyott, szavakban 
kifejezni nem lehet, mert nincs rá szó és fogalom. 

Id. KELEMEN LÁSZLÓRA,  
a volt ICRM elektrotechnikusára  

emlékezünk halálának negyedik évfordulóján. 
Az évek múlnak, de szeretett lényed itt van közöttünk, és velünk él 
tovább, szeretett családod körében. Nyugodj békében! 

Szeretteid. (24307-I) 
  

ALKALMAZUNK ALAPFOKÚ VILLANYSZERELŐI TUDÁS-
SAL RENDELKEZŐ SZEMÉLYT kábelezéshez, akár nyugdíjasokat 
is. Tel. 0745-660-922, electrosec@rdslink.ro (p.-I) 

A TORDAI CÉG alkalmaz SOFŐRT ÁRUKIHORDÁSRA. Tel. 
0744-644-026. (68170-I) 

A THEREZIA TEJGYÁR KARBANTARTÓ VILLANYSZERE-
LŐT alkalmaz. Érdeklődni és jelentkezni a 0265/322-440, 0749-228-
434 telefonszámokon vagy a therezia@therezia.ro e-mail-címen lehet. 
(68156)

Szolgáltatás – Üzleti ajánlat
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A hirdetési rovatban megjelent  közlemények,  
reklámok tartalmáért  

a hirdetésfeladó vállalja a felelősséget!

• Romtelecom-tudakozó 
   - információ - 118-932 
   - általános - 118-800 
• Központosított ügyelet  
(Rendőrség, Tűzoltóság, SMURD,  
Csendőrség, Mentőállomás):  112 
• Rendőrség - 0265/202-305   
• SMURD (betegekkel  
kapcsolatos információk) - 0265/210-110 
• Sürgősségi szolgálat: 
   - gyermekeknek - 0265/210-177 
Marosvásárhelyi  
Polgármesteri Hivatal - 0265/268-330 
GYULAFEHÉRVÁRI CARITAS,  
otthongondozó szolgálat, 
8–16 óra között: 0736-883-110 
• Optika-Optofarm   - 0265/212-304

- 0265/312 436 
- 0265/250-120 
- 0265/263 351  

• Optolens szemsebészet - 0265/263-351 
• Dora Optics - 0733-553-976 
• Dora Medicals - 0265/212-971 
• Radiológia, echográfia 
  Dr.  Jeremiás István - 0265/222- 446 
• Prefektúra - 0265/266-801 
• DIGI - 0365/400-401 

- 0365/400-404 
• Áramszolgáltató vállalat - 0800-500-929 
  - vidék - 0265/929 
• Delgaz Grid - 0265/200-928 

- 0800/800 928 
• Aquaserv: 
- hideg víz-csatorna - 0265/215-702  
- közönségszolgálat - 0265/208-888 
- központ - 0265/208-800 

- 08008 208-888 
• Fogyasztóvédelmi hivatal - 0265/254-625 
• Vasútállomás - 0265/236-284 
• Vili Kft.: temetkezés, segélyintézés  
(0-24 óra), professzionális balzsamozás 
Nemzetközi halottszállítás - 0265/215-119  

- 0744-282-710 
• Alkony Kft. temetkezés (24 ó.) - 0265/263-865 
koporsók, kellékek, - 0745-606-215   
koszorúk - 0745-606-269  
és halottszállítás - 0758-047-604 
• Maros megyei RMDSZ - 0265/264-442 

- 0265/262-907 

Méltányos reklámdíj fejében  
állandó szereplője lehet 

a FONTOS TELEFONSZÁMOK  
rovatnak.  

Várjuk jelentkezését   
a 0265/268 854-es telefonon.

FONTOS  TELEFONSZÁMOK 

A NYÁRÁDREMETEI KÖZBIRTOKOSSÁG KÖZLEMÉNYE 
Magyari Géza, a Nyárádremetei Közbirtokosság elnöke, a közbirtokossági 
statútum 11-es cikkelye alapján 

ÖSSZEHÍVOM  
a Nyárádremetei Közbirtokosság közgyűlését 2024. november 17-én 12 órára, a 
nyárádremetei kultúrotthonba, a következő napirenddel: 
– a közgyűlés érvényességének jóváhagyása; 
– a 2025-ös év költségvetés-tervezetének jóváhagyása; 
– a közbirtokossági tagsági regiszter örökösödési és adásvételi iratok alapján 
történő módosításának jóváhagyása; 
– 89,10 ha beerdősödött legelő átminősítése erdőnek. 
   
  Nyárádremete,        Magyari Géza 
2024. október 27.       elnök. (68171-I) 

Románia lett az Európai Unió  
legnagyobb gáztermelője 

Románia volt 2024 második negyedévében az Európai Unió 
legnagyobb gáztermelője – derül ki az Európai Unió legfris-
sebb gázpiaci jelentéséből. 

Korábban nem volt rá példa, hogy 
Románia legyen a gázipari piacvezető 
az EU-ban – írta az economedia.ro. 

A második negyedévben az 
uniós tagállamok 7,7 milliárd köb-
méter földgázt termeltek ki, 18 szá-
zalékkal kevesebbet, mint 2023 
azonos időszakában. Románia ne-
gyedéves termelése 2,3 milliárd 
köbméter volt, 1 százalékkal több, 
mint egy évvel korábban. 

A korábbi piacvezető Hollandia 
kitermelése 17 százalékkal csök-
kent, 2,23 milliárd köbméterre, 
mivel tavaly októberben leállították 
a termelést a legnagyobb európai 
szárazföldi földgázmezőn, a grönin-
genin. A harmadik legnagyobb ter-
melő Németország volt 0,9 milliárd 
köbméterrel. 

A kitermelés öt tagállamban nőtt 
éves összevetésben, köztük Ma-

gyarországon (12 százalék), egy or-
szágban változatlan maradt, tizen-
kettőben pedig csökkent. 

Az Európai Unió gázfogyasztása 
66 milliárd köbméter volt a máso-
dik negyedévben, 6 százalékkal ki-
sebb, mint 2023 azonos 
időszakában. Az import 70 milliárd 
köbméter volt, ami éves összevetés-
ben 9 százalékos csökkenés. A leg-
nagyobb beszállító Norvégia (23,3 
milliárd köbméter), Oroszország 
(12,4 milliárd köbméter) és az 
Amerikai Egyesült Államok (11 
milliárd köbméter) volt. (MTI)

Norvégia 127 millió dollárral segíti Romániát  
egy Patriot légvédelmi rendszer beszerzésében 

A védelmi minisztérium (MAPN) üdvözölte kedden, hogy Nor-
végia 127 millió dollárral segíti Romániát egy Patriot típusú 
föld-levegő légvédelmi rakétarendszer beszerzésében. 

Az erről szóló közlemény szerint 
az oslói kormány 1,4 milliárd nor-
vég koronát, vagyis körülbelül 127 
millió dollárt ajánlott fel erre a 
célra, amit az Északi Tanács hétfőn 
elkezdődött és csütörtökig tartó 
reykjavíki ülésén jelentettek be. 

A bukaresti tárca hozzátette: a 
pénzügyi hozzájárulás a Németország 
által koordinált Azonnali légvédelmi 
kezdeményezés része, és lehetővé 
teszi Románia számára, hogy légvé-
delmi képességeinek megújításával és 
bővítésével erősítse az euroatlanti tér 
biztonságát és védelmét”. 

„Ezzel a jelentős hozzájárulással 
Norvégia nemcsak Románia határo-
zott támogatását, hanem a szövet-
ség biztonsága iránti 
elkötelezettségét is bizonyítja. To-
vábbra is kitartunk Ukrajna mellett 
ezekben a kritikus pillanatokban” – 
idézte Angel Tilvar védelmi minisz-
tert a tárca közleménye. 

A Legfelsőbb Védelmi Tanács 
(CSAT) júniusban hagyta jóvá, 
hogy Románia Ukrajnának adomá-
nyozza egyik Patriot rakétaelhárító 
rendszerét. 

Bukarest a Patriot-üteg átadásá-

nak feltételeként kikötötte, hogy 
folytatódjanak a szövetségesekkel – 
elsősorban az Amerikai Egyesült 
Államokkal – megkezdett tárgyalá-
sok annak érdekében, hogy Romá-
nia egy ezzel egyenértékű, 
NATO-kompatibilis rendszert kap-
jon a román légtér védelmének biz-
tosítása érdekében. 

Románia 2017-ben írt alá 4 mil-
liárd dolláros szerződést négy Pat-
riot-rendszer beszerzéséről. Ezek 
közül eddig kettőt vett át és üzemelt 
be. 

A másodikat júniusban nyilvání-
tották harcképesnek, miután éleslö-
vészettel tesztelték a Fekete-tenger 
partján megrendezett nemzetközi 
hadgyakorlat keretében. (MTI) 

Újabb restitúciós döntést semmisített meg 
alapfokon a román igazságszolgáltatás 

Újabb, a római katolikus egyháznak visszaszolgáltatott nagy-
váradi ingatlanra vonatkozó restitúciós döntést semmisített 
meg alapfokon a román igazságszolgáltatás – írta hétfőn az 
Ebihoreanul.ro. 

A nagyváradi hírportál közlése 
szerint a Nagyváradi Táblabíróság 
pénteken hozott alapfokú ítéletében 
eleget tett a felperes Bihar megyei 
önkormányzat kérésének, és érvény-
telenítette a nagyváradi filharmónia 
székhelyéül szolgáló belvárosi épü-
letre vonatkozó restitúciós döntést. 
Az ítélet nem jogerős, 15 napon belül 
megfellebbezhető. 

A restitúciós bizottság 22 év után 
szolgáltatta vissza a nagyváradi in-
gatlant a római katolikus egyháznak, 
a belvárosi épületben a nagyváradi 
filharmónia működik. 

A testület tavaly decemberben 
hozta meg döntését az egyház által 
2002 óta igényelt ingatlan visszaszol-
gáltatásáról, de ezt csak február ele-

jén közölték annak kezelőjével, a 
megyei önkormányzattal. Ilie Bolo-
jan tanácselnök február végén bíró-
ságon támadta meg a döntést. 

A Nagyvárad belvárosában, a 
Szigligeti Színház mögött álló épü-
letben a nagyváradi filharmónia kon-
certterme és irodahelyiségei 
működnek. A főépületet az elmúlt 
években felújították, és jelentős fej-
lesztések történtek benne. 

A megyei vezetés korábban azzal 
érvelt a természetbeni visszaszolgál-
tatás ellen, hogy az államosításkor a 
mostani négy ingatlanból csupán 
kettő volt meg. 

A bukaresti testület döntése sze-
rint a később épített részek nem te-
szik ki legalább a telek felét, amikor 

alkalmazható a pénzbeli kárpótlás, 
ezért az egyház javára döntöttek 
azzal a kitétellel, hogy az ingatlanok 
tíz évig meg kell őrizzék kulturális 
rendeltetésüket. Böcskei László 
nagyváradi római katolikus megyés-
püspök akkor közölte: az egyház 
nem kíván változtatni az épületek 
rendeltetésén. Mint mondta: 2022-
ben egyezséget kötöttek a megyei 
közgyűléssel, hogy a felújításért cse-
rébe a filharmónia visszaszolgálta-
tása után is használhatja az ingatlant. 

Nagyváradon a római katolikus 
egyház számos, a kommunista ható-
ságok által államosított ingatlanát 
igényelte vissza a román államtól. 
Ezek egyikét, az egykori pénzügyi 
palotát visszaszolgáltatása után pe-
relte vissza a Bihar megyei önkor-
mányzat, mely jelenleg uniós 
támogatással felújítja és közigazga-
tási székhelyévé alakítja át az impo-
záns ingatlant. (MTI) 
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Kupás Sándor, Bözödön élő 18 éves fiatalembert súlyos 
baleset érte, ezt követően a kórház intenzív osztályán kezelték, 
az orvosok eleinte mindössze 1% esélyt láttak arra, hogy túléli a 
szörnyű tragédiát.  

A sikeres műtétek után, bár megnövekedtek a túlélési esélyei, 
súlyos gerincvelősérülése miatt a teljes lebénulás fenyegeti.  
A következő időszak rendkívül nehéz és küzdelmes lesz számára, 
hiszen hosszú és megterhelő rehabilitáció előtt áll, amely nagy 
költségekkel jár.  

Ahhoz, hogy Sándor újra teljes, boldog és egészséges életet 
élhessen, számtalan kezelésre lesz szüksége. 

A szervező néptáncegyüttesek a néptáncgála teljes bevételét  
Kupás Sándornak és családjának ajánlják fel. 

A jótékonysági előadáson fellépnek a Boróka, Borsika, 
Csillagfény, Napsugár és Zsurló néptáncegyüttesek, zenél a 
Muzsikosz zenekar. 

Partner a Maros Művészegyüttes.

Megjelent a 2025-ös  
Hargita kalendárium! 

 
A kiadó szerint ez a csodák könyve csodálatos 

történetekről, helyekről és emberekről,  
egy olyan könyv, amely kicsikhez és nagyokhoz 

egyaránt szól.  
Rejtvényeket, vicceket, meséket, recepteket  

tartalmaz, tehát mindenki talál benne  
neki tetsző olvasnivalót.   

Kapható a régi Poşeta üzlet előtti  
főtéri újságárusnál.  

Ára 29 lej. 


